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AZ ARADI TIZENHÁROM

Leiningen-Westerburg Károly: A világ feleszmél majd, 
ha látja a hóhérok munkáját.

Damjanich János: Legyőztük a halált, mert bármikor 
készek voltunk elviselni azt.

Török Ignác: Nemsokára Isten legmagasabb ítélőszéke 
elé állok. Életem parányi súly csupán, de tudom, hogy min-
dig csak Őt szolgáltam.

Aulich Lajos: Szolgáltam, szolgáltam, mindig csak szol-
gáltam. És halálommal is szolgálni fogok. Forrón szeretett 
magyar népem és hazám, tudom megértik azt a szolgálatot.

Vécsey Károly: Isten adta a szívet, lelket nekem, amely 
népem és hazám szolgálatáért lángolt.

Lázár Vilmos: Ki tehet arról, hogy ilyen a magyar sor-
sa? Krisztus keresztje tövében érett apostollá az apostolok 
lelke, és bitófák tövében kell forradalmárrá érni a magyar 
lelkeknek.

Dessewffy Arisztid: Tegnap hősök kellettek, ma mártí-
rok… Így parancsolja ezt hazám szolgálata.

Damjanich János imája kivégeztetése előtt 1849. október 
5-ről 6-ra virradóra:

„Mindenség Ura! Hozzád fohászkodom! Te erősítettél en-
gem a nőmtől való elválás borzasztó óráiban, adj erőt tovább-
ra is, hogy a kemény próbát: a becstelen, gyalázatos halált 
erősen és férfiasan állhassam ki. Hallgasd meg ó Legfőbb Jó,
vágyteli kérésemet! Te vezettél, Atyám, a csatákban és ütkö-
zetekben – Te engedted, hogy azokat kiállhassam, és a Te vé-
delmező karod segített némely kétes küzdelemből sértetlenül 
kilábolni – dicsértessék a Te neved mindörökké! Oltalmazd 
meg, Mindenható az én különben is szerencsétlen 

hazámat a további veszedelemtől! Hajlítsad az uralkodó 
szívét kegyességre a hátramaradó bajtársak iránt, és vezéreld 
akaratát a népek javára! Adj erőt, ó Atyám, az én szegény 
Emíliámnak, hogy beválthassa nékem adott ígéretét: hogy 
sorsát hitének erejével fogja elviselni. Áldd meg Aradot! 
Áldd meg a szegény, szerencsétlenségbe süllyedt Magyar-
országot! Te ismered, ó, Uram az én szívemet, és egyetlen 
lépésem sem ismeretlen előtted: azok szerint ítélj fölöttem 
kegyesen, s engedj a túlvilágon kegyes elfogadást találnom. 
Ámen.

Emíliámnak vigasztalásul.”
Damjanich

              

Ady Endre: Október 6.

Őszi napnak mosolygása,  
Őszi rózsa hervadása,  
Őszi szélnek bús keserve  
Egy-egy könny a szentelt helyre, 
Hol megváltott – hősi áron – 
Becsületet, dicsőséget  
Az aradi tizenhárom.
Az aradi Golgotára
Ráragyog a nap sugára,  
Oda hull az őszi Rózsa,  
Hulló levél búcsú-csókja;

Az összeállítás Chicagoból érkezett. Bohácsik Etelka 
– Rákóczifalváról elszármazott – 1970 óta él ott. Ez évben 
50 éves iskolai találkozóra érkezett haza, ezt követően gon-
dolta úgy, hogy érzéseit meg kell osztania a lap olvasóival. 
Tájékoztatása szerint az ott élő magyarok nagyon intenzíven 
ápolják a hagyományokat és a jeles ünnepekről megemlékez-
nek                                                        Felelős szerkesztő

Nagy-Sándor József: De rettenetes volna most az elmú-
lásra gondolni, ha semmit sem tettem volna az életemben. 
Alázatosan borulok Istenem elé, hogy hőssé, igaz emberré, 
jó katonává tett.

Knézich Károly: Milyen különös, hogy Haynau bíró is 
keresztény és én is az vagyok. Csak az ördög keverhette így 
össze a kártyákat.

Schweidel József: A mai világ a sátán világa, ahol a bes-
csületért bitó, az árulásért hatalom jár. Csak egy igazi forra-
dalom, a világ új forradalmi embersége söpörheti el ezt az 
átkozott meghasonlott világot.

Kiss Ernő: Istenem, az újkor ifjúsága egész ember lesz-e? 
Árpádok dicső szentjei virrasszatok a magyar ifjúság felett, 
hogy Krisztusé legyen a szívük és a hazáé az életük.

Lahner György: Krisztus keresztje és a bitófa olyan ro-
kon. És az isteni áldozat mellett oly törpe az én áldozatom.

Pöltenberg Ernő: Minket az ellenség dühös bosszúja jut-
tatott ide.

Bánat sír a száraz ágon,
Ott alussza csendes álmát
Az aradi tizenhárom.
Őszi napnak csendes fénye,
Tűzz reá a fényes égre.
Bús szívünknek enyhe fényed
Adjon nyugvást, békességet;
Sugáridon szellem járjon
S keressen fel küzdelminkben
Az aradi tizenhárom.

Alább közölt összeállításból megtudhatják,
 kivégzésük előtt mivel búcsúztak az aradiak hazájuktól és a forradalomtól
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November 6-án Rákóczifalvára is ellátogatott a Falu Hete 
programsorozat keretében Gyurcsány Ferenc. A miniszterel-
nök a helyi fejlesztésekre létrejött Leader-közösség tervezői 
értekezletén vett részt, ahol arra hívta fel a figyelmet, hogy a
vidék történelmi lehetőség előtt áll. A felzárkózásra ugyanis 
70 milliárd forint áll rendelkezésre 2013-ig. Kijelentette: a 
kabinet célja, hogy a helyi döntések vidéken, a helyi igények 
figyelembe vételével formálódjanak, az elosztás során nincs
helye a politikának.

Miniszterelnök Rákóczifalván

Fotó: Mészáros János

A legutóbbi képviselő-testületi ülésen döntöttek arról, 
hogy egy közhasznú szervezetként működő nonprofit társasá-
got hoznak létre Rákóczifalva Tisza-partjának fejlesztésére. 
A kialakított tanösvény és révlejáró mellett az önkormányzat 
tervei között szerepel révhajó-, sporthajó-kikötő, illetve egy 
szabadstrand létrehozása, valamint az ezeket kiszolgáló léte-
sítmények, parkoló, burkolt utak építése. A megvalósításhoz 
pályázati forrásokat is igénybe kívánnak venni, így kapcso-
lódni szeretnének a kormányzati tervek között szereplő, a 
Tisza-part fejlesztését szolgáló mintaprogramhoz is. Ennek 
keretében azonban csak nonprofit szervezetek pályázhatnak,
ezért határozott úgy a képviselő-testület, hogy létrehoz-
za a Rákóczifalva Tisza-part Revitalizációjáért Közhasznú 
Nonprofit Kft-t. A társaság 6 millió forintos törzstőkével
alakul meg, melynek 86 százalékát az önkormányzat, míg a 
fennmaradó részt egy magánbefektető bocsátja rendelkezés-
re. A cég nyereségét közérdekű célokra fordítják majd. 

Közhasznú társaság 
a Tisza-part fejlesztéséért

A napokban fejeződtek be a községben az útfelújítási 
munkálatok, mely során az Ady Endre, a Táncsics, a Toldi, 
a Tisza, valamint a Kisfaludy út egy-egy szakaszát kőzúza-
lékkal töltötték fel. 

Befejeződtek az útfelújítási munkálatok 

2007. Kilencedik szám
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Egyre romlik a főtéren álló millenniumi pergola álla-
ga. Felmerült az elkorhadt faépítményt lebontása is, tavaly 
ugyanis már leszakadt az építmény egyik eleme. Akkor sta-
tikus vizsgálta meg a szerkezetet, akinek a javaslatára fém 
támasztékokkal megerősítették, a puhafa elemeket pedig 
felület kezelték. Az időjárás hatása miatt azonban mostanra 
tovább romlott az építmény állapota. A közelmúltban ismét 
leszakadt egy fa szerkezeti elem, mellyel a pergola stabili-
tása is csökkent. A szakértők a lebontást javasolták, ugyanis 
ellenkező esetben az önkormányzatnak a faszerkezeti ele-
mek folyamatos cseréjével és az évenkénti felületkezelés 
költségével kell számolnia. A képviselők egyelőre az állag-
megóvás mellett döntöttek, a főtér későbbi rendezésétől téve 
függővé az építmény sorsát. 

Rákóczifalva-Tiszavárkony révátkelő újraindítása, 
révlejáró építése, révátkelő rekonstrukciója

A Gazdasági és Közlekedési Minisztérium pályázati 
támogatása segítségével valósult meg a beruházás, mely 
során kialakításra került a révlejáró, és üzembe helyezték 
a révhajót. A révhajó gyalogosok és kerékpárosok (8 sze-
mély) szállítására alkalmas. A révátkelés a tiszavárkonyi 
part befejezését, illetve a  szakhatósági engedélyek meg-
adását követően indulhat be.

A kivitelezés 2004-ben kezdődött el. A beruházás ösz-
szesen  14.627.000 Ft-ba került, 11.100.000 Ft támoga-
tással.

A révátkelés beindítása a turisztikai fejlesztések egyik 
lépcsője. Az önkormányzat tervei között szerepel kisha-
jó-kikötő és szabad strand létrehozása is a Tisza-parton. 

Felújításra szorul a millenniumi park

2007. Kilencedik szám
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Rákóczifalva Nagyközség Képviselő-testülete
2007. december 7-én (pénteken) 17.00 órától

a Sportcsarnokban 
(Rákóczifalva, Szabadság tér 1.) 

közmeghallgatást tart, 
melyre tisztelettel meghívja 

Rákóczifalva lakosait.

Napirend:
Helyi hulladéklerakó telep 
bezárásának tapasztalatai

Részvételükre számítunk!

Tájékoztatjuk a tisztelt lakosságot, amennyiben a vizit-
díjról kiállított nyugtával, illetve számlával igazolják, hogy 
az adott naptári évben általuk igénybe vett háziorvosi ellátá-
sért – ide értve a fogorvosi alapellátást is –, illetve járóbeteg 
szakellátásért vizitdíjat már 20–20 alkalommal megfizetet-
ték, a 20. alkalom feletti ellátások után fizetett vizitdíjak
összegét jegyzőtől visszaigényelhetik a tárgyévet követő 60 
napon belül. 

A visszaigénylési kérelemhez csatolni kell a vizitdíjakról 
kiállított nyugtát vagy számlát, ide értve a 20 alkalommal 
befizetett és nem visszaigényelhető, illetve a 20 alkalom fe-
letti és a kérelem szerint visszaigényelt vizitdíjat is. A ké-
relem elbírálásakor csak a 300 Ft értékű nyugtákat és/vagy 
számlákat lehet figyelembe venni.

A kérelemről a jegyző 15 napon belül dönt, és a döntést 
követő 15 napon belül kerül kifizetésre a visszaigényelt vi-
zitdíj összege. A kifizetés postai úton vagy házi pénztárból
történik. Az eljárás illeték és költségmentes.

Minden hónap 2. szerdáján a beérkezett kérelmekről a 
jegyző azonnal dönt, ha az ügyfél lemond a fellebbezési jo-
gáról. A kérelem pozitív elbírálása esetén a visszaigényelt 
vizitdíj azonnal kifizethetővé válik. Ha munkaszüneti napra
esik, akkor az azt követő hét szerdája a kifizetés.

A vizitdíj visszaigénylésével kapcsolatban Dérné Elekes 
Mónikát kereshetik személyesen a polgármesteri hivatal 
ügyfélfogadási idejében ill. 56/889 – 710 telefonszámon.

A vizitdíj visszaigénylése

Ezúton tájékoztatjuk a közgyógyellátási igazolvánnyal 
rendelkező lakosokat, hogy a Szociális törvény változásai 
értelmében, igazolványukat minden évben meg kell újítani, 
függetlenül attól, hogy milyen alapon jogosultak az ellátás-
ra. 

A zavartalan egészségügyi ellátásuk érdekében kérjük, 
hogy kísérjék figyelemmel közgyógyellátási igazolványaik
lejártának időpontját. A határidő lejárta előtt legalább egy 
nappal kérjék közgyógyellátási igazolványuk érvényességé-
nek a meghosszabbítását a szükséges igazolásokkal együtt: 
háziorvosi igazolás, OOSZI szakvélemény vagy jövede-
lemigazolás. Ebben az esetben van lehetősége a jegyzőnek 
a közgyógyellátási igazolvány lejártát meghosszabbítani. 
Az igazolás a következő igazolvány kiadásáig, illetve a régi  
igazolvány lejártát követő három hónapig érvényes.

Bővebb információért kérjük, hogy forduljanak Dérné 
Elekes Mónika szociális ügyintézőhöz, személyesen a Pol-
gármesteri Hivatalban (Rákóczifalva, Szabadság tér 2.) vagy 
az 56/889 – 710 telefonszámon.

Közgyógyellátási igazolványok megújítása

Ezúton tájékoztatjuk a tisztelt lakosságot, hogy 2007. 
november 15 – 2007. november 23. között kerül megz-
szervezésre a tüdőszűrés, a tavalyi évhez hasonlóan a 
Varsány Közösségi Házban (Rákóczifalva, Szabadság tér 
10.). A tüdőszűrésen minden 30. évét betöltött személy-
nek kötelező részt venni, melyről névre szóló idézést 
küld a Polgármesteri Hivatal az érintett lakosok részére. 
A 30 év feletti, illetve a 30. életévét 2007. december 31-
ig betöltő lakosoknak a tüdőszűrésért nem kell vizitdíjat 
fizetni. A 18 és 30 év közötti személyeknek is javasolt
a szűrésen való részvétel, viszont számukra a 1297 Ft 
vizsgálati díj megfizetése szükséges.

A szűrésre szíveskedjenek magukkal hozni 
TAJ- kártyájukat és személyi igazolványukat.

Szűrési idő naponta:

Hétfő:      12 – 17 óra
Kedd:        8 – 13 óra
Szerda:      12 – 17 óra
Csütörtök:        8 – 13 óra
Péntek:        8 – 13 óra

KÖZMEGHALLGATÁS

TÜDŐSZŰRÉS

2007. Kilencedik szám
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A Magyar Polgármester Válogatott és a Jász-Nagykun-
Szolnok megyei polgármesterek labdarúgó válogatottjának 
barátságos mérkőzése 2007. október 19-én került megren-
dezésre Rákóczifalván, a Dencs Antal Sporttelepen.  Tóth 
Lajos polgármester megnyitóját követően Iváncsik Imre ál-
lamtitkár úr, a térség országgyűlési képviselője biztatta pár 
gondolattal a nem mindennapi megpróbáltatásra vállalkozó 
polgármestereket.

 A mérkőzést Vágner László világhírű volt  FIFA bíró 
vezette két szolnoki asszisztensével együtt. Az ellenfél 
csapatkapitánya Dr. Gémesi György gödöllői polgármes-
ter volt, a válogatott szövetségi kapitánya Kovács Sándor 
Vácszentlászló, míg a hazaiknál Hajdú László, Jászkisér 

Polgármester foci 

polgármestere volt, és a csapat segítői pedig Tóth Lajos 
rákóczifalvi  és Szalay Ferenc szolnoki polgármester voltak. 

A mérkőzés végül is a vendég csapat, a Magyar Polgár-
mester Válogatott győzelmével végződött  4:2 arányban. 

    A rendezvény sportértékén túlmenően, lehetőséget adott 
arra, hogy sportdiplomáciai illetve társadalmi kapcsolatok is 
tovább bővüljenek, és Rákóczifalva  hírneve tovább erősöd-
jék országos viszonylatban is.

Ezúton szeretnénk megköszönni a rendezvény támogatói-
nak, hogy segítségükkel hozzájárultak a találkozó színvona-
las lebonyolításához!

 Jaksa Tibor   sportszervező 

2007. Kilencedik szám
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4. Utánpótlás nevelés él-és versenysport
5. Szabadidősport
6. Fogyatékkal élők sportja
Jellemzőim:
- Az eddigi pályafutásom során kezdettől fogva vezetői 

munkaköröket töltöttem be, mely időszak alatt az egyén és 
csoportok munkájának szervezésével foglalkoztam. Fő szem-
pontom volt a munka hatékony és produktív megszervezése, 
a munkatársakkal és beosztottakkal való korrekt munkatársi 
kapcsolat kialakítása. 

- Pályám során számtalan elismerésben részesültem, 
kétszer léptem soron kívül magasabb rendfokozatba.

- Eddigi szakmai tevékenységem során számos hazai és 
nemzetközi sportversenyt szerveztem, és tevékenyen vettem 
részt a végrehajtás irányításában (pl.: ejtőernyőzés, műug-
rás). Közreműködésemmel Szolnokon megépítettük a vidék 
egyetlen műugró létesítményét.

- A Honvédelmi Minisztérium által létrehívott munkas-
csoport vezetőjeként részt vettem a szolgálati törvény fizikai
követelményrendszerének kidolgozásában.

- A Szolnoki Honvéd Sportegyesület ügyvezetőjeként jó 
kapcsolatot építettem ki Szolnok város vezetőivel, iskolá-
ival, civil szervezeteivel és vállalkozóival. Ezek a munka-
kapcsolatok segítettek a sportrendezvények magas színvo-
nalú lebonyolításában.

- Vezetésemmel létrehoztunk egy teljesítmény -diagnosz-
tikai laboratóriumot, amelyen keresztül országos és nemzet-
közi hírnévre tett szert az általam vezetett tanszék.

- Az egészségi-edzettségi állapot meghatározása területén 
olyan új módszert dolgoztam ki, amely magában hordozta a 
tanítványok magasan motivált, önértékelő, teljesítmény-ori-
entált felkészítését.

- A Szolnoki Honvéd Sportegyesület ügyvezető elnöke-
ként, az egyesület működését mind szakmailag, mind gaz-
daságilag úgy irányítottam, hogy pályázatokkal és racionális 
gazdálkodással, tartalékokat képezve az egyesület sportoló-
inak igényeit kielégítve a legnehezebb időszakban is megol-
dottuk sportfeladatainkat.

- Jelenleg a Magyar Műugró Szövetség alelnöke vagyok, 
illetve delegált MOB tag.

A Honvéd Sportegyesületek Országos Szövetségének 
elnökségi tagjaként jelen vagyok a hazai és katonasport 
irányításában.

Az ÁMK Művelődési, Sport, Szabadidő Központ és 
Könyvtár tagintézménye munkatársa vagyok. Munkahelyem 
a Varsány Közösségi Házban (Szabadság tér 10.) van. 

A következő elérhetőségeken állok a település polgárai 
szolgálatára, s szívesen veszem ötleteiket, észrevételeiket: 
30/407 -1158, 56/889-745, tibor.jaksa@vipmail.hu.

 Jaksa Tibor

Bemutatkozik a sportszervező: Jaksa Tibor

Kedves Rákóczifalvai 
Lakosok! 

Fő célkitűzésem: 
Az elmúlt időszak-

ban hivatásos katona-
ként, vezetőként végzett 
munkám során olyan 
tapasztalatokra tettem 
szert, amelyet a civil 
szférában is kívánok 
kamatoztatni az Önök 
életminőségének javítá-
sa érdekében.

   1. Rákóczifalva sportkoncepciójának kidolgozása, en-
nek elfogadtatása a képviselő-testülettel.

   2. A település igényeit felmérve olyan programok és 
sportrendezvények szervezése, amely megmozgatja a tele-
pülés lakosságát, illetve új igények megoldására adnak le-
hetőséget.

Megoldandó fő feladataim: 
1. Az önkormányzat sportfeladatainak meghatározása.
2. Az Európai Unió és a sport kapcsolata – és az ehhez 

kapcsolódó önkormányzati sportfeladatok.
3. A képviselő-testület által megfogalmazott feladatok 

megvalósítása.
4. A sportlétesítmények szabad kapacitásának kihaszná-

lása a bevételek növelése céljából, és a bevételek közhasz-
nú visszahasznosítása Rákóczifalva lakosságának sportolási 
feltételeinek javítására.

5. A sportirányítás területén a képviselő-testület által el-
fogadott sportkoncepció adjon iránymutatást, amelynek elő-
készítését én kívánom előkészíteni.

6. Nemzetközi kapcsolatok, testvértelepülések önkor-
mányzatával való szorosabb sportkapcsolatok kiépítése.

7. Sportegészségügyi feladatok: a megyei sportegészség-
ügyi szolgáltatások igénybevétele az egészséges életmód-
programok keretén belül.

8. Sportfinanszírozás: a képviselő-testület által elfogadott
sportfinanszírozás célszerinti felhasználása, annak szakmai
segítése.

Az önkormányzat szerepvállalása a testkultúra különböző 
területein:

1. Óvodai nevelés
2. Iskolai nevelés
3. Diáksport

2007. Kilencedik szám
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Minket, rákóczifalvi polgárokat hívtak október 23-a dél-
előttjére, a községi megemlékezésre, a Varsány Közösségi 
Házba. 

Már évek óta valami félelemmel vegyes érzéssel gondo-
lok erre az ünnepre. Helyesebben szólva, féltés uralkodik el 
bennem, hiszen családom nagy része a fővárosban él. Nem 
értem, miért kell – bármilyen – ünnepet, megemlékezést 
attrocitásokkal megzavarni. Miért nem tehetik meg jóérzé-
sű, tisztességes emberek, családok, hogy a gyerekeket kézen 
fogva, velük az akkor történtekről elbeszélgetve tisztán em-
lékezzenek az egyes helyszíneken.

   Ünnepelni csendben is lehet

Szerencsére érzéseim – gondolom nem vagyok egyedül 
– mindig megváltoznak, ha a „mi” ünnepségeinken veszek 
részt. Van értelme a megemlékezésnek és ez nem volt más-
ként idén sem. Az általános iskolás gyerekek olyan „profi”
irodalmi összeállítással készültek, ami dicséretére válna bár-
mely fővárosi ünnepségnek, és akkor még nem beszéltünk a 
műsort kiegészítő énekkarról. Szerencsére nem voltunk ke-
vesen, akik ebben az élményben részesülhettünk, hiszen az 
előadóterem megtelt, jó néhányan még álltunk is.

A műsor befejeztével közösen indultunk a tavaly felava-
tott ’56-os emlékműhöz, ahol nemtől, kortól, hittől és párt-
állástól függetlenül tudtunk egy főhajtással a halottakról 
megemlékezni, és a helyi civil- és pártszervezetek közös 
koszorúját elhelyezni. 

Ez egy kis közösség, de ereje nagy, híre jó! Megmutat-
tuk az országnak hogy lehet csendben is ünnepelni.

pbm
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A tanév indítása után, hagyományainkhoz híven a szülői 
munkaközösség tagjaival találkoztunk október közepén.

Vadász Istvánné Általános Művelődési Központ igazga-
tója tájékoztatta a jelenlévőket az ÁMK létrehozása kapcsán 
bekövetkező változásokról, személyi kérdésekről, az iskola 
tanulói létszámának alakulásáról.

Ezek után a 2007/2008-as tanév kiemelt feladatairól beszélt, 
kiemelve azokat a legjelentősebb rendezvényeinket, 
amelyekben a szülők együttműködését a legfontosabbnak 
tartja.

A tájékoztató után azokat az információkat ismertettem 
a szülőkkel, melyek újszerűségük miatt mindenképpen köz-
érdekűek.

Ezekből gyűjtöttem össze egy csokorra valót az olvasók 
számára.

- A Közoktatási törvény változásából adódóan a követ-
kező tanévtől ún. nem szakrendszerű oktatás kezdődik az 5. 
évfolyamon. Ennek lényege, hogy az alapozó funkciók taní-
tása az általános iskola alapozó szakaszában (5-6. évfolyam) 
a korábbinál több időben zajlik. Ennek az oktatási formának 
az a célja, hogy kezelje az eltérő tanulói fejlettségi szintet.

- és 10. évfolyamán végzett diákjaink tanulmányi ered-
ményeiről a középfokú intézmény köteles számunkra visz-
szajelzést adni. Ezen adatokat hozzáférhetővé tesszük az 
érdeklődők számára, figyelembe véve a személyiségi és
adatvédelmi jogokat. Az iskola könyvtárában megtekinthe-
tőek volt diákjaink középiskolai és év végi eredményei.

- Őszinte tisztelettel köszönöm meg valamennyi támoga-
tónknak a SZJA 1%-át, 2007-ben a „Rákóczi Diákjai” Ala-
pítvány 550.784 Ft-ot tudhat magáénak e támogatásból.

- A Nemzeti Civil Alapprogramhoz működési támogatás-
ra benyújtott pályázataink sikeresen szerepeltek.

Így a „Rákóczi Diákjai” Alapítvány 100.000 Ft, a Rákó-
czi Néptáncegyüttes 250.000 Ft támogatást nyert el.

- Intézményünk sokszínűségét bizonyítja, hogy a sokféle 
országos szintű levelező versenyen kívül mintegy 15 féle ta-
nulmányi- és sportverseny várja az érdeklődő tanulókat.

- Iskolánkban a kötelező tanórákon túl választható órá-
kon vesznek részt tanulóink. 15 csoportot indítottunk ebben 
a tanévben az igényeknek megfelelően. (informatika, idegen 
nyelv, magyar nyelv és irodalom, matematika, kézműves 
foglalkozás, furulyaoktatás)

A választható órák nagymértékben erősítik a középisko-
lára való felkészülést. Ehhez nyújtunk újabb segítséget azzal 
a lehetőséggel, hogy angol nyelvből alapfokú nyelvvizsgára 
való felkészítő órákat ajánlunk térítési díj ellenében a 7-8. 
évfolyamos tanulóknak.

Várjuk az érdeklődő diákok jelentkezését.
- Két olyan felvetésre szeretnék még reagálni, mely szülői 

értekezleten vetődött fel.
Az egyik az etikatanítás kérdése. Az etika mint tantárgyi 

Találkoztunk a szülőkkel

modul jelenik meg a Nemzeti Alaptantervben. A tantestü-
let jogosult annak eldöntésére, hogy a tantárgyi modulokat 
(tánc és dráma, hon- és népismeret, egészségtan, mozgókép- 
és médiaismeret, etika, társadalomismeret) hogyan, milyen 
módon kívánja megvalósítani.

A mi tantestületünk úgy döntött - és ezt az október elején 
megtartott értekezleten, a probléma felvetésekor ismét meg-
erősítette -, hogy az etika tárgyra külön óraszámot nem hasz-
nálunk fel, hiszen az etikatanítás számos elemét alkalmaztuk 
korábban és alkalmazzuk jelenleg is a történelem, magyar 
nyelv és irodalom, osztályfőnöki, biológia, háztartástan tan-
tárgyak tanítása során. Ez jól követhető az iskola helyi tan-
tervében, valamint a pedagógusok tanmeneteiben.

Fontosnak tartjuk azonban, hogy etikai kérdésekkel ki-
emelten foglalkozzunk, ezért úgy döntöttünk, hogy elkészít-
jük iskolánk helyi etikai kódexét mind a pedagógusok, mind 
pedig a tanítványok számára.

A másik probléma, mely megoldásra várt, az az ún. lyu-
kasórák helyzete. Az idegen nyelvi órák csoportbontásban 
történő oktatása elengedhetetlenül fontos volt már. Ennek 
következményeként azonban a tanulók órarendje úgy módo-
sult, hogy egyes tanulócsoportoknak (10-15 fő) lyukasórája 
van. A gyerekek nevelői felügyelettel töltik ezt az időt a szá-
mítástechnika szaktanteremben, ahol beszélgethetnek, isme-
retet használhatnak, készülhetnek tanóráikra.

A lyukasórák fogalmába nem tartozik bele az a fajta sza-
bad sáv, amely azokat a gyerekeket érinti, akik kötelező órá-
ja 11.45 –kor véget ér és választható órára kell valamikor a 
délutáni órákban visszajönniük.

Kedves Szülők!
Tantestületünk nevében mondhatom, hogy őszinte köszö-

nettel fogadunk minden észrevételt, javaslatot, jelzést, mely 
iskolánk életével kapcsolatos. Várjuk továbbra is őszinte 
gondolataikat, a felvetéseikre oda kell figyelnünk, hiszen
csak így adhatunk megfelelő válaszokat a felmerülő prob-
lémákra.

Hiszem és vallom, hogyha Önökkel sikeresen együttműkö-
dünk, azonos értékek és elvárások mentén dolgozunk, akkor 
gyermekeinknek jó alapokat ad a mi iskolánk.

Tímárné Fischer Magdolna
megbízott intézményegység-vezető
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Jelen írásomban két, nevelőtestületünk által is fontosnak 
ítélt témáról szeretnék szólni tabuk nélkül.

Az első: a sokakat foglalkoztató dohányzás kérdése, majd 
diákjaink szórakozási szokásainak területére szeretnék evez-
ni.

Nevelő-oktató munkánk során gyakorta szembesülünk 
azzal a problémával, hogy szeretett tanulóink között akad-
nak olyanok, akik a dohányzás alattomos csábításának nem 
tudnak, vagy nem akarnak ellent mondani. E legális, a társa-
dalom által elfogadott drog fogyasztása egyre alacsonyabb 
életkorban kezdődik, és észrevétlenül szokássá válhat. Tár-
sadalmi problémát kell helyben is kezelnünk, amikor a ci-
garettázó gyermekek számát szeretnénk nullára csökkenteni. 
Minden megelőző tevékenységünk ellenére nem dicseked-
hetünk…..

Családi modellként nem tudják diákjaink átvenni az el-
utasítási technikákat, hiszen apa és/vagy anya is dohányzik 
(tisztelet a kivételnek). Az is előfordul, hogy a problémafel-
táró beszélgetés során kiderül, hogy a szülő(k) tud a gyermek 
dohányzásáról, hangsúlyozva, hogy ő is korán kezdte!

Mit tehetünk, ha a felnőtt sem érzi problémának a problé-
mát? Esetleg ő veszi meg gyermeke cigarettáját?!!

A fentiek ellenére sem adjuk fel megelőző tevékenységü-
ket. Iskolai dokumentumainkban szabályozzuk, kiemelt fon-
tossággal kezeljük gyermekeink egészségének megőrzését. 
Tanítási órák keretében, ifjúsági napon, tanórán kívüli prog-
ramokon, kötetlen beszélgetések során nyújtunk informáci-
ót, hívjuk fel a helyes magatartási formákra a figyelmet. A
tanulói pozitív énkép kialakítására tudatosan is törekszünk, 
hiszen annak megléte esetén nagyobb esély van az önsors 
-rontó karrier kialakulásának megelőzésére. A házirendben 
tiltjuk az intézmény területén történő dohányzást, de sajnos 
másra nincs törvény adta lehetőségünk.

Tudom, értem, most sokan az olvasók közül bosszúsan 
felkiáltanak, és egyet nem értésüket nyilvánítják a környeze-
tünkben fellelhető embereknek.

Talán emlegetik: „Bezzeg az én időmben!!!”
Mégis le kell szögeznünk: „ A tanulók iskolán belüli ma-

gatartását a házirend szabályozza. A tanulók iskolán kívüli, 
hétvégi, otthoni, a tömegközlekedési eszközökön tanúsítan-
dó viselkedésére vonatkozólag az iskola nem adhat rendel-
kezést, azt nem szabályozhatja.”

(MILICZ ÁKOS: Már megint hogy nézel ki?!)
A törvényi értelmezés szerint pl. az iskola előtti buszmeg-

álló már nem az iskola területe, mint ahogyan a közpark, a 
bolt, az otthoni szoba, a mozi sem az. 

TEHÁT OTT A HÁZIREND NEM HATÁLYOS!
Ezért az ott tapasztalt, pedagógiailag kifogásolható visel-

kedés miatt fegyelmi eljárás nem indítható. Természetesen 
ez ügyben is vannak kivételek: ha az iskola közös, iskolán 
kívüli rendezvényt, múzeumlátogatást, kirándulást, erdei is-

kolát szervez, ott a házirend előírásai érvényesek. A fentiek 
az iskola mozgásterét behatárolják s mindezt nagyon is jól 
ismerik diákjaink, mint az alábbi, 8. osztályos lányok kö-
rében folytatott beszélgetés „jegyzőkönyvéből” világosan 
kiderül.

Az egyik csoporttal a dohányzással összefüggő kérdések-
ről társalogtunk. A tanulói válaszok a következők:

Mi a véleményed a dohányzásról? Miért?
– Helytelen dolog, nem kellene. A felnőttek is tudják ezt, 

mégis művelik. A mai fiatalság azt gondolja, divatos.
– Számomra visszataszító, hogy iskolán kívül is a do-

hányzó gyerek pénzt kér, vagy cigarettát, illetve tüzet kér 
attól, aki nem is dohányzik

– Büdös és gusztustalan. Hiába mos fogat az, aki dohány-
zik, ugyanúgy megmarad a szaga. Hiába tisztálkodik megfe-
lelően, mégis ápolatlannak tűnik.

– Sok ismerete van az embereknek a dohányzás ártalmai-
ról – keringésre, légutakra negatívan hat – mégsem gondol-
ják át, hogy a döntés sokszor az első szál cigin múlik. 

– A NET-en böngészve arra az érdekességre bukkantam, 
hogy egy vizsgálat szerint a színlátás élessége a cigarettá-
zóknál jelentősen jobb. Azt is olvastam, hogy a dohányzás 
rosszabb, mint a drog, mert könnyebb beszerezni.

Véleményed szerint milyen arányban dohányoznak az is-
kolánk tagjai?

– A mi osztályunkból 2gyerek
– A másik osztályból többen.
– A kicsik még nem cigiznek, de majd fognak
– 12 éves kor körül kezdik
Ki és mit tehetne a diákok dohányzásának megakadályo-

zásáért?
– Szerintem a szüleik. Át kellene adni a tapasztalataikat, 

hogy pl. az ismerőseik közül meghalt valaki a dohányzás 
miatt.

– A boltban van kiírás, hogy 18 éven aluliakat nem szol-
gálnak ki, de a kocsmában korhatár nélkül kiszolgálnak.

– De meg lehet oldani még, hogy idősebbet megkérnek, 
hogy vegye meg.

– Senki nem tehet róla, mert eddig is növekedett a létszám 
az „antidohányos” napok ellenére is 

Ki a felelős a gyerek dohányzásáért?
– Aki gyártja.
– Mindenki magáért felelős. Ő választja.
– A szülő is, mert minél inkább tiltja, annál inkább csinál-

ja a gyerek.
– A barátok ráveszik egymást, hogy szívják együtt.
– Akinek van egy kis esze, hamarosan abbahagyja.
– Kolumbusz hozta be a dohányt, de kár volt.
Hogyan látod az iskola felelősségét?
– A felnőttek, az izgatónő már mindent megtett.
– Az iskola már többet nem tud tenni ez ellen.

Fókuszban a gyermek
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– Hiába vannak szabályok, nem veszik figyelembe őket,

megteszik a gyerekek főleg iskolán kívül. Pl.: eldugott része-
ken/helyeken.

– Az a baj, hogy van olyan gyerek, akinek a szülei tudják, 
hogy cigizik és megengedik neki.

A másik osztály lányait a 12-14 évesek és saját szórakozá-
si szokásairól faggattam:

Az adott válaszokat összehasonlíthatjuk a felnőttek által 
tapasztaltakkal. Bizonyára más véleményen lenne a közmeg-
ítélés.

Mit jelent számodra ez a szó, hogy szórakozás?
- barátokkal összeülni, beszélgetni
- kikapcsolódni, találkozni az iskolatársakkal (nekem a 

másik osztályból vannak barátaim)
- sok mindent, például: táncolni, zenét hallgatni
- csocsózni, biliárdozni (Rákócziújfalu, hétvégén, időn-

ként hétköznap)
- összejönni haverokkal, lazulni
- kimondani a dühömet, majd nevetünk rajta
- számomra a lovaglás jelenti 
- kocsmába, sörözőbe elmegyek
Hová jársz szórakozni leginkább?
- én nem szoktam elmenni otthonról
- Szolnokra, a Plázába
- barátnőmhöz és a sportpályára
- apához egy másik településen, discoba
- Martfű, Centrum kocsma
- Rákóczifalván, a Rákóczi sörözőbe vagy a Dreherbe
Hogyan, mivel töltöd ott az időt?
- táncolok
- ülünk és beszélgetünk
- valamikor energiaitalt iszunk, pedig tudjuk, hogy nem 

jó, csak az íze
Mi a véleményed a fiatalok szórakozási szokásairól?
- szerintem jó így, ahogy van
- a fiatalok felnőttnek tekintik magukat, és olyanokat csi-

nálnak, ami nem helyes pl.: italozás, dohányzás, kábítósze-
rezés

- olykor találkozom kétes alakokkal, akik nem tudnak ma-
gukról

Kinek a felelőssége az, hogy a gyermek hogyan szórako-
zik?

- hát nem a tanároké, az biztos
- ellenzem, hogy a tanárok beleszólnak, hogy a gyerek mit 

csinál iskolán kívül
- senkié, saját felelősség
- szerintem a szülőké, mert ők engednek el, ők mondják, 

meg mikorra menjünk haza
- ők tudják, hogy mi még nem vagyunk olyan idősek, 

hogy el lehetne engedni
Véleményed szerint mit tesz az iskola annak érdekében, hogy 

a szabadidődet hasznosan töltsd, és egészséges felnőtté válj?
- behívatják a szülőket és elmondják nekik, hogy mit csi-

nálnak a gyerekek
- mindig ellenőriznek
- rögtön telefonálnak a szülőknek, hogy ne lógjak
- figyeltetnek bennünket, például a parkban
-az iskola nem tud semmit tenni, ha a szülő megengedi, 

például, hogy dohányozzak vagy szórakozni menjenek
- felvilágosító programokat szerveznek, de hiába monda-

nak el sok mindent, ha hazamegyünk és mást csinálunk
- sok-sok beszélgetés egy-egy témáról
- ifjúsági napon is szó van ilyenekről
A fentiekben közreadott őszinte válaszokból kitűnik, hogy 

a diákok szinte kibújnak a tevékenységüket kísérő felnőtt 
kontroll alól, az iskolai szabályokat csak az intézményen be-
lül tudják elfogadni.

Éppen emiatt van óriási szükség a szülői ház és az intéz-
ményünk közötti szoros kapcsolattartásra, együttgondolko-
dásra. 

A szülőknek rendkívül éles, pontosan körvonalazott, a 
gyermek életkorához szorosan igazodó korlátokat kell meg-
jelölni a nevelésben forrón szeretett gyermekük számára.

A pedagógusok gyermekkel kapcsolatos figyelmeztetése-
it téves dolog támadásnak gondolni, amelytől az iskolával 
szemben meg kellene védeni a diákot.

Átérezzük, hogy fiataljaink lelki és testi fejlődésének biz-
tosítása az iskola és a szülői ház együttműködésén alapuló 
kiemelt tevékenység, melyet egy csónakban ülve azonos cél 
irányába evezve a lakókörnyezet támogatásával, hátszelével 
érhetünk el. 

Derűlátásunkkal továbbra is megőrizzük!
Üdvözlettel:

Nagyné Németh Margit
munkaközösség-vezető,  gyermekvédelmi felelős

KÖSZÖNET AZ 1 %-ÉRT!

A Rákóczi Néptáncegyüttes 
Közhasznú Egyesület

/adószám: 18835412-1-16/
köszöni mindazok támogatását, 
akik a 2006. évi SZJA 1 %-át,

105 657  Ft-ot, 
egyesületünk számára ajánlották fel.
Fenti összeget ruhatárunk bővítésére 

használtuk fel.
Kérjük, lehetőségeik szerint 

továbbra is támogassák tevékenységünket!
Köszönettel 

a  RákócziNéptáncegyüttes vezetősége

2007. Kilencedik szám
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„Az a munkáltató, aki egy diszkrimináció mentes munka-
helybe és a sokszínű munkaerőbe fektet be, jól választott. Nyerni 
fog, mert emberibb munkakörnyezetet kap, és élvezheti azoknak 
a tapasztalatait, akik tükrözik a fogyasztóknak és a szolgáltatá-
sok felhasználóinak a sokszínűségét. A diszkrimináció viszont 
életeket tesz tönkre, peremre szorít egyéneket, megakadályozza 
a pozitív munkakörnyezet megteremtését, amely befogadáson, 
tiszteleten és csapatszellemen alapul.” (Anne- Sophie Parent Eu-
rópai Szociális Civil Szervezetek)

A Falugondnokság KFT Rákóczifalván a szolgáltatásait in-
tézményi és lakossági megrendelők számára nyújtja.  Elsősorban 
megváltozott munkaképességű szakképzetlen munkavállalókat- 
foglalkoztat takarítási, park- és kertgondozási munkák elvégzé-
sére. A szakképzettséggel rendelkező megváltozott munkaké-
pességűeket a kisebb javító-karbantartó munkák, elvégzésére 
alkalmazza.  Valamennyi szolgáltatásukat a megrendelő és más 
érdekelt felek teljes megelégedettségére végzik. Olyan színvo-
nalú szolgáltatást nyújtanak, amelynek révén a létesítmények 
tisztasága, a gondozott kert megfelel a vevő követelményeinek. 

A megváltozott munkaképességű dolgozóik után igényeltek 
és kaptak rehabilitációs bértámogatást a Munkaügyi Központtól 
három évre 46,2 millió forint értékben, melyhez a Kft.-nek  21, 
5 millió forintot kell hozzátenni, kitermelnie a három év alatt. A 
béreket és a járulékokat minden hónapban a Kft. előlegezi meg, 
hiszen a Munkaügyi Központ utólag fizet. A rehabilitációs bér-
támogatással jelenleg 18 fő megváltozott munkaképességű sze-

A megváltozott munkaképességű munkavállalók 
foglalkoztatása a Falugondnokság Kft.-nél

mélynek tudnak munkát biztosítani. 
A szolgáltatásaikat szeretnék korszerű gépekkel végez-

ni, valamint ez által a munkafeltételeket javítani, ezért a 
Munkaerőpiaci Alapból újabb pályázat által közel 3 millió 
forintot nyertek nagyfelületű takarítási munkákhoz egy BS2-
045000E padlósúrológépre és a közterek, temető, tanösvény 
kertek karbantartásához egy HUSQVARNA CTH-180 TWIN 
fűnyíró traktorra.

A Foglalkoztatási és Szociális Hivatal 2005. november 1-jétől 
végzi a megváltozott munkaképességű munkavállalókat foglal-
koztató munkáltatók akkreditációját.

A rehabilitációs akkreditációs eljárás és követelmény-
rendszerének a Falugondnokság Kft. megfelelt,  alaptanúsít-
vánnyal rendelkező akkreditált telephellyel rendelkezik, amely 
feltétele a megváltozott munkaképességű dolgozók foglalkozta-
tásához.

Nagyon jó lenne, ha több kisvállalkozás vagy egyéni vállal-
kozó akkreditáltatná telephelyét, ezáltal megváltozott munkaké-
pességűeket tudna alkalmazni.

A Falugondnokság Kft. jelenleg is keres  megváltozott mun-
kaképességű súlyos fogyatékos minősítéssel rendelkező felsőfo-
kú elsősorban gazdasági végzettséggel rendelkező-szakembert. 
Jelentkezni a Falugondnokság Kommunális és Szolgáltató Kft 
–nél, 5085. Rákóczifalva, Szabadság tér 4. szám alatt lehet Nagy 
József ügyvezető Igazgatónál.

Telefonszáma: 56/440-164 ,  30/534-4936         Nász Margit

Tisztelt Rákóczifalvai Polgárok! 
Falunkban

2007. november 05-30 között

FÁSÍTÁSI AKCIÓT
szervezünk!

A Falugondnokság Kft. által nevelt 1-2 éves vérszilvafák 
telepítését kezdeményezzük!

 
A facsemeték 5 darabig rendkívül kedvezményes áron 350 Ft/db, 

afölött 600 Ft/db egységáron megvásárolhatóak. 
Kérésre a Falugondnokság Kft. díjfizetés ellenében segítséget

nyújt a fák ültetésében.
Érdeklődni: munkanapokon: 7.00-15.30 -ig, az akció ideje alatt 
szombaton is 8.00-12.00-ig

Falugondnokság Kft. 
Rákóczifalva, Szabadság tér 4.
Tel: 56/440-164

Az akció a rendelkezésre álló facsemetekészlet erejéig tart!
A lomtalanítási és a gallyzúzási akció díjtalan!

Tisztelt Rákóczifalvai Polgárok! 
Településünkön

2007. november 23-30 között

GALLYZÚZÁSI AKCIÓT
szervezünk!

A gallyzúzás területei, időpontjai:
Rákóczi úttól északra eső területeken:
-november 23-án (pénteken) 08 órától 15 óráig,
-november 26-án (hétfőn) 08 órától 15 óráig,
-november 27-én (kedden) 08 órától 15 óráig, a 
Rákóczi úttól délre eső területeken:
-november 28-án (szerdán) 08 órától 15 óráig,
-november 29-én (csütörtökön) 08 órától 15 óráig
-november 30-án (pénteken) 08 órától 15 óráig.

Díjtalanul összezúzzuk azt a gallyat, amivel nem tud 
mit kezdeni!

Aki igényli e szolgáltatást, azt kérjük, hogy a 6 cm-es átmérőnél 
kisebb faágakat - a fenti időpontokban - maximum 1 m-es hosszú-
ságra felvágva, összekötve helyezze ki az ingatlana elé! 

A kihelyezett faágakat a Falugondnokság Kft. a gallyzúzó gép-
pel aprítja fel apró darabokra. A faaprítékot, - amelyet Önöknél 
az ingatlanok előtt hagyunk – hagyományos tűzhelyekben, vagy 
vegyes tüzelésű kazánokban - a lakóházak fűtésére, házi kom-
posztálásra, illetve a kertek talajának javítására lehet, illetve 
célszerű felhasználni!

2007. Kilencedik szám
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Jelen cikkünkkel szeretnénk újból felhívni figyelmüket
és tájékoztatni a közösségi pszichiátria és szenvedélybeteg 
ellátásról, mely már több mint egy éve működik a települé-
sen a Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása Egyesített Szo-
ciális és Gyermekjóléti Centrum keretében. Egyelőre még 
nem rendelkezik olyan szakmai múlttal, mint más szociális 
szolgáltatók. Gondolunk itt akár a Gyermekjóléti Szolgálat 
széles körben ismert és elfogadott intézményére. Tapasztala-
taink alapján a közösségi ellátás továbbra is kevéssé ismert 
az emberek számára, éppen ezért a cikk megírásával célunk 
a szolgáltatás ismételt bemutatása.

Az új ellátási forma hasonló feladatokat lát el, mint a Csa-
ládsegítő Szolgálat, különbség mégis az, hogy speciális kli-
enskört érint.

Az igénybe vevők szakmai ellátása elsősorban saját ottho-
nukban, lakókörnyezetében történik, de természetesen intéz-
ményünk hivatalos helyiségében is.

A szolgáltatás térítésmentes.
A településen jelenleg ketten tevékenykedünk ezen ellá-

tás keretében. Lovas Imréné, közösségi gondozó a pszichi-
átriai betegségben szenvedők számára nyújt segítséget, míg 
Holoveczné Sípos Erika a szenvedélybetegek számára. 

Elérhetőségünk: Rákóczifalva, Toldi Miklós út 33. 
(A Bölcsőde épületében)           Tel.:  56/ 441-026
A szolgáltatás szükségességét fontosnak tartjuk kiemelni, 

hiszen minden családban előfordulhatnak olyan problémák, 
amelyek bizonytalanságot, elégedetlenséget, vagy meg-
válaszolatlan kérdéseket eredményeznek, amelyek megoldá-
sára nem látnak lehetőséget, vagy nem tudják hova fordulja-
nak segítségért.

KERESSEN BENNÜNKET BIZALOMMAL:
• Ha gyakran vagy tartósan lelkileg rosszul érzi magát, 

lehangolt, szorong és lelki problémáit szeretné valakivel 
megosztani.

• Ha valamely családtagja „furcsa” szokatlan viselkedést 
tanúsít, amely megnehezíti az ő vagy környezete életét.

• Ha előfordult, hogy nehézségei megoldására, nem em-
bertársaitól kér segítséget, hanem valamilyen „szer” hasz-
nálatában keresi a megoldást (nyugtató, alkohol, kábítószer) 
vagy egy szokás rabjává vált (szerencsejáték, játékgép, 
internet). Esetleg ilyen személy van a családjában.

• Ha úgy érzi, hogy a szorongás és a stressz oldásához 
segítségre van szüksége.

• Ha pszichés problémái következtében életvezetési gon-
dokkal küzd.

• Ha felismeri, hogy problémáinak kezeléséhez orvos se-
gítsége szükséges és fél megtenni az első lépést!

AMIBEN SEGÍTENI TUDUNK:
- Problémamegoldó beszélgetések
- Tanácsadás (életvezetési, gyermeknevelési stb.) 
- Hivatalos ügyek intézésében segítségnyújtás

Tisztelt Lakosság!
- Információnyújtás az egészségügyi, szociális ellátások 

és szolgáltatások, valamint a foglalkoztatási, oktatási lehető-
ségek igénybevételéről

- Életvezetés segítése
- Álláskeresés segítése
- Egészségügyi ellátáshoz való hozzájutás segítése
- Lehetőség szerint szabadidős programok biztosítása
Távlati terveink között szerepel közösségi klubok kiala-

kítása, ami hasznos és pozitív élményeket nyújtó szabadidős 
programokként szolgálnának az ellátást igénybe vevők szá-
mára.  

2007. október 01. napjával a Szolnoki Kistérség Többcé-
lú Társulása Egyesített Szociális és Gyermekjóléti Centrum 
feladatai – családsegítés, gyermekjóléti szolgáltatás, szociá-
lis információs szolgáltatás, közösségi ellátás (pszichiátriai 
betegek és szenvedélybetegek gondozása), jelzőrendszeres 
házi segítségnyújtás, támogató szolgáltatás, - a következő 
feladatokkal bővültek: 

az Idősek nappali ellátása és házi segítségnyújtás. 
Továbbra is községünk a gesztortelepülés, itt van a há-

rom társult település központja 
(Rákóczifalva, Martfű, Rákócziújfalu). Intézményünk 

dolgozói aktívan részt vettek a Rákóczifalva Nagyközség 
által adott csomagok szétosztásában., mellyel a település 
idős lakóinak kedveskedtek. Mi is, azaz a „kistérségiek” is 
köszöntöttük az időseket.  Erre az alkalomra gyermekmű-
sorral kedveskedtünk nemcsak az Idősek Klubja tagjai szá-
mára, hanem vendégül hívtuk az Arany Ősz Idősek Otthona 
lakóit is. 

A gyerekek Nagykörüből érkeztek Vidám jelenettel, 
mesemondással és szívet melengető gyönyörű énekléssel 
szereztek vidám perceket, önfeledt kacagást az idős embe-
reknek. A kedves gyerekmosoly, a csillogó gyermekhang 
feledtette a sajgó hát vagy nehezen mozgó láb fájdalmait.

Családsegítés

Folytatás a következő oldalon

2007. Kilencedik szám
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Könyvtárunk a könyvtári napok keretében az alábbi prog-
ramokat bonyolította le.

Babaolvashow-ra anyukákat vártunk egy kötetlen beszélge-
tésre. Beszélgetőpartner Bakos Mária védőnő volt. A jó han-
gulatú találkozó végén az anyukák Marék Veronika: Babaol-
vasó c. füzetet kaptak, amelyben leírhatják gyermekük első 
történéseit. A rendezvényt a témához kapcsolódó könyvkiál-
lítással tettük színesebbé.

Kölyökolvashow keretében óvodai csoportot fogadtunk. 
Az óvodások nemcsak a könyvek birodalmával ismerkedtek 
meg, hanem elkészítették a meséhez kapcsolódó süni figurát.
A mesét egy hétszeres nagymama, Bíró Tiborné olvasta fel.

Délután a program az általános iskolában folytatódott. Az 
alsó tagozatos diákok irodalmi hétpróbán vettek részt. A 3 
fős csapatok hét akadályt leküzdve juthattak célba.

A Könyves Vasárnapon  kézműves foglalkozásra hívtuk az 
anyukákat, apukákat és a gyermekeiket, ahol közösen készít-

Nagy Olvashow

hettek szalvétaképeket, gyöngyékszereket és dekorgumiból 
lovacskát. Este hat órakor Megyünk a könyvtárba címmel 
meghirdetett játék sorsolását bonyolítottuk le. A két sze-
rencsés nyertes Korpásné Cserfalvi Katalin, az új olvasó pe-
dig Korpás László. Gratulálunk!

Nagyiolvashow-n  a II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub 
tagjait láttuk vendégül. Tóth Istvánné könyvtáros beszélt a 
könyvtári munkáról és az érdeklődök bepillantást nyerhet-
ték az internet rejtelmeibe. A kellemes hangulatú délutánt 
Könyvről könyvért vetélkedővel zártuk.

Tiniolvashow a felső tagozatos és a középiskolai tanuló-
kat Kvízjátékra invitáltuk.

A játékkedvelő diákok különböző feladatból álló lapot töl-
töttek ki. A szerencsés nyertesek: Jeges Eszter, Bakos Dóra, 
Császi Eszter, Hőnyi Luca. Gratulálunk!

Köszönjük mindazoknak,akik valamilyen formában hoz-
zájárultak a könyvtári hét sikeres lebonyolításához.
 Hellenpach Rozália, Tóth Istvánné

„-Nagy jövő áll előttetek, nagyon ügyesek voltatok, gra-
tulálunk!

-Tanuljatok, hogy sokra vigyétek!”  Ilyen és ehhez ha-
sonló dicsérő szavakat kaptak a gyerekek. Mindezt a ren-
dezvényt a már hagyományosnak mondható „Őszi vigassá-
gok” keretein belül szerettük volna egy főzéssel egybekötve 
megrendezni. de közbeszólt az időjárás. Október 24-én saj-
nos nem tudtunk kint az udvaron üstben főzni úgy, mint az 
előző évben De nem szegte kedvünket a szomorú idő. Az 
ebédre szánt paprikás krumplit a Csüllög és Társa Kft.főzte 
számunkra, melyhez az alapanyagot Novák Gyula vállalko-
zótól és a Szabados Hús Kft.-től kaptuk. Ezúton mondunk 
köszönetet mindkét támogatónak. Az időseknek pedig gon-
doktól, betegségtől mentes életet kívánunk.

                                                       a Centrum dolgozói

Családsegítés
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Másfél éve, hogy megnyílt Rákóczifalván a Macimúzeum.  
Hamarosan turisztikai védjegyet kapott és kiérdemelte a Szol-
nok megye leglátogatottabb Múzeuma címet. 

A látogatók száma meghaladja a 9000 főt.
Többségük gyermekkorú, kisóvodás, visszatérő látoga-

tó. De jönnek középiskolások és felnőttek, külföldiek is szép 
számmal. 

A Macimúzeum helyet, keretet ad mindahhoz, ami a falain 
belül, sőt kívül is megmutatható. Számtalan kiállítást rendez-
tek már itt. Jelenleg egy kecskeméti műgyűjtő: Fazekas Mihály 
csodálatos óragyűjteménye látható még egy ideig. 

Számomra (is) érthetetlen, hogy a helybeliek miért viseltet-
nek, hogy úgy mondjam visszafogottan a múzeummal szem-
ben. 

Olvastam, egy-még csak nem is a megyében megjelenő 
színvonalas újságban, hogy városok sem rendelkeznek sok 
esetben múzeummal, méltatta a rákóczifalvi Macimúzeumot.

Az elmúlt hetekben igyekeztem minél több „egyszerű” em-
bert megszólítani, véleményét megtudni mindarról, ami fog-
lalkoztatja. A mindennapi megélhetés mindenütt az elsődleges 
gond, minden csak utána következhet. Ez úgy gondolom, hogy 
természetes, de nem szabad itt megrekednünk. A filléres napi
gondokon túl KELL, hogy céljaink, álmaink megvalósítására 
is gondoljunk. Tartozunk ezzel a gyermekeinknek, a jövő ge-
nerációjának. Ha a magam szemszögéből nézem a dolgot: Még 
soha nem jártam az ország határain kívül, de kis országunkban 
bárhová vetődtem, két helyet biztosan meglátogattam. A temp-
lomot és a múzeumot. 

Mindkettő a helybeliek lelkét mutatja meg a vándornak.
Elődeink érzéketlensége (nem akarok csúnyábbat írni) mi-

att, a Rákóczi és a Gorove kastélyból már csak a kövek, ko-
porsódíszek és pár apróság maradt. A Macimúzeumban nem 
kis munka árán restaurált bútorok között, nem csak a macik 
leltek otthonra. A dobozok, amelyek az emberek hétköznapjait 
mutatják be, úgymond üzennek: Így is lehetett és hogy lehetne 
ez ma is így. A jól megválasztott dobozok, mint cégjelzések. Jó 
itt viszontlátni kisgyermekkorom feledésbe merülő emlékeit.

Természetesen kell, hogy legyen az emberben egy gyermek-
korból visszamaradt lelkesedés, ha szívügyének érzi a múzeum 
sorsát. Ha csak a macikra gondolok. De messze nem csak erről 
szól a dolog. A múlt, a mi múltunk egy kis darabkáját viszi át a 
jövő nemzedéknek. Hogy kézzel foghatóan, láthatóan és érez-
hetően megmaradjanak az értékek. Egyszer, legalább egyszer 
el kellene jönnie mindenkinek a Macimúzeumba. Aztán úgyis 
igénye lesz rá annak, akit megérint. Van olyan rákóczifalvi, aki 
azt sem tudja, hogy hol van a múzeum, de lenézi, leszólja. 

Jöjjön el, nézze meg és utána alkosson véleményt.
A helyi lapban mindenki előtt ott van a lehetőség. Miért nem 

élnek vele?
A Ferenc József korabeli porcelántárgyak, éremgyűjteméy-

nyek, dísztárgyak mind-mind abba a korba engednek betekin-

tést, amit történelemórákon ugyan megismerhettünk, de azt a 
többletet, amit a látványuk ad, nem szabad elbagatelizálni. A 
múzeum környezetében sok szép dolgot meg lehetne valósíta-
ni. A helyszín adott. Ötletek kellenének, ezek megvalósításá-
hoz a tevő emberek párbeszédjére van szükség. Nekik le kell 
ülni egymással beszélgetni! Nem harmad- vagy negyed- kéz-
ből kapott információkra támaszkodva feltételezni. Hofi szava-
ival: „… egymás kezét kellene fogniuk, nem egymás torkát…” 
Ehhez azonban hajlandóság kellene.

Nálam sincs itt a bölcsek köve, csupán a gondolataimat sze-
rettem volna megosztani azokkal az emberekkel, akiket érde-
kel a település élete és a haladás mellett teszik le a voksot. Nem 
tudok azonosulni azzal a felfogással, hogy ha másnak rossz, az 
nekem jó.

A DÖME NAP nagyon jó példa volt arra, hogy az emberek, 
ha értelmét látják, képesek megmozdulni. Igazán jól sikerült 
rendezvény volt. De nem szabad itt megtorpanni.

Unokaöcsém jut eszembe, mikor első nap hazajött az isko-
lából, kijelentette: - Na, már voltam iskolában, nem megyek 
többet!

Ne így fogjuk fel! A Macimúzeumot fogjuk fel egy olyan 
„növénynek”, aminek az élete, szépsége, ápolása mindannyiónk 
feladata. Ekkor hoz virágot, s ez a virág olyanná válik, amivé 
mi, rákóczifalviak tesszük. 

A LEADER programban jól fogalmazták meg: „lent” kell az 
építkezést kezdeni. Ne az legyen a példa, amit „fent” látunk.

Magunknak építsük Rákóczifalvát!
Urbánné Kelemen Rózsa

Éljünk a lehetőséggel!

Helyi múzeum nagy dolog!
Létrehozása dicsérendő. Dicsérni kell a KÖZÖSSÉGET, 

aki helytadott neki, bábáskodott felette.  Dicsérni kell a gyűj-
tőt, aki mindezt közszemlére  tette, fogyhatatlan energiával 
mozgásban tartja. Dicsérni kell mindazokat, akik fölös ide-
jükben valamit is tesznek érte.

Miért mondom mindezt, mert mindez ott történt és törté-
nik, ahol elődeink barbár módon kastélyokat pusztítottak, 
kulturális értékeket oroztak el onnan, értékes könyveket rej-
tettek padlásokra vagy rakták tyúkszaros ólakba.

-Látogatják-e a helybeliek a gyűjteményt, vagy sem?
-Szerintem többen, mint a templomokat az ún. hívők, 

legalábbis a lakosság arányait tekintve. Én úgy látom, a 
jövőben ez nem  lesz akadálya a létesitmény folyamatos 
életbentartásának,  ez miatt nem fog megtörni sem a „lent” 
és sem a „fent”, mint eddig sem következett be.  Bízzunk! 

Majd, ha eljön a nagy kulturális éhség, be fognak térni a 
helybeliek is. 

 És arról se feledkezzünk meg, hogy az intézmény három 
embernek, ha szűkösen is, kenyeret ad mint munkahely.

                                                                      Papp Imre
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Írásaimat, melyekben a tu-
rizmusról fogalmaztam meg 
gondolataimat, nem hiszem, 
hogy tovább kellene vinni. 
Bár többen is kapacitáltak 
folyamatosan, mert ebben 
lehet a jövő és a megélhetés 
talán könnyebb lesz. A múze-
um életében újabb ötleteket 
valósítunk meg, hiszen az a 
minőség, amivel megalapoz-
tuk országos hírnevét, köte-
lez bennünket. Most egy új 
látványossággal bővítjük tár-
latunkat. 

A hónap műtárgya címmel 
indítunk sorozatot, amiben 
köz- és magángyűjtemények 
anyagából mutatunk be kü-

lönlegességeket. A múzeumba látogató több mint 9000 ven-
dég elvitte hírünket és nekünk olyan kapcsolatokat hoztak, 
ahol közgyűjtemények vezetői, illetve magángyűjtők is be 

G O N D O L ATO K

Nostradamus
Az operaház fantomja, 2007

I. Bajnai Gordon szobrát a Hajdúbét károsultjai li-
bazsírból faragtatják ki.

II. Gyurcsány Ferenc az Operaház fantomja című 
„nagysikerű előadásán” felbuzdulva jövőre a Nyomo-
rultakat fogja „eltáncolni”.

III. Az új nyugdíj kiszámolása – A Föld dőlésszö-
ge osztva a Brazíliába egy négyzetméterre eső papa-
gáj-károgással és ebből kivonva a terpentin szagának 
6,1875-e.

IV. A mezőgazdasági miniszter kiemelten fogja tá-
mogatni a vízilótenyésztőket és a kopaszseggű páviá-
nokat tartó gazdákat.

V. Azt már megtalálták, hogy ki hozta be az ország-
ba a bálás szemetet, de még nem is keresik, hogy a TV-
ben látható filmeknek nevezett szemetet ki hordja be.

VI. A Fővárosi Állatkert bővítésre szorul, a döntés-
hozók az Országházra gondolnak, úgyis be van kerít-
ve.

VII. A két nagypárt állóháborúja a nagykoalíció 
„boldog pillanatával” fog bennünket meglepni, az 
SZDSZ és az MDF pedig helyet cserél.

Balázs Antal

A hónap műtárgya /a borítón/
szeretnének mutatkozni. Ahol a ritka kincsek, amiket be fo-
gunk mutatni, a világ bármelyik múzeumában megállnák 
helyüket, ezért is csak különlegességekről lehet szó. Ezzel is 
szeretnénk elhitetni az itt élőkkel, hogy gondos előkészüle-
tekkel nagyon sok gyűjtemény megnyílik, hogy bemutatkoz-
hasson itt nálunk a faluban. 

Első tárgyunk egy ritkaság a 18. század közepéről, ne-
vezetesen egy Szent Borbála szobor lesz. A bányászok vé-
dőszentje restaurált állapotban kerül a látogatók elé. A több 
mint 250 év nem múlt el felette nyomtalanul, festése meg-
kopott és hiányos is, mégis látszik az alkotó kedves naivsá-
ga. Az Alföldön nem ismertek a Szent Borbála ábrázolások, 
ezért is és a közelgő ünnepe alkalmából mutatjuk be ezt a 
különleges és ritka darabot. 

Balázs Antal

Mayer Zsolt:

Euthanazia

Ó, könnyű kegy!
Bárcsak  hugyozhatnék be
méltósággal nyolcvanason,
kúszhatnék földagadt lábom
húzva, sebes derékon forogva,
büdös körmeimre támaszkodva, kigörbült ujjaimon,
hegedőmet szorítva málló húsomhoz,.
hegedőmet, szép szeretőmet, 
matatva fahúsán hangjai között kutatva
révült, fehér pörkös számon
hagy szakadjanak nyögései fel
ennek az elnyűtt násznak,
legyen ösvénye a sóhajtásnak,
legyen teljessé végre ama szerelem!
Lógjanak sárga csövek orromból, számból,
agyamból, gyomromból, farkamból,
follyanak nedveim világnak.
Ó, kegyelmes véreim, 
hagy pillantsalak végig
benneteket utójjára
száradó szemem örömére,
arannyá foszló szívemben hagy
õrízzem szép arcotokat, mosolyotokat, ha elmegyek,
legyetek citerái az elmúlásnak, akikkel pengetőztem,
aranyos, százhúros szerszámai  a sorsnak, 
kikben örökül hagyom, minden vétkem, bűnöm,
örömöm, szerelmem és az üdvösségemet.
Ó fényességes kegyelem!
Köszönöm neked minden szenvedésemet!
Gyere, Halál Isten!
Ne féltsetek engemet!
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Tagok:
Farkas András „Egon” – ének
Engel Róbert – gitár
Szucsik Zoltán „Szummer” – basszus
Jánosi János – dob

Augusztus 22 – 24-e között vonult Rákóczifalva elsőszá-
mú zenekara az Origo együttes gitárosának, Szentmiklósi 
Csabának szolnoki stúdiójába, hogy felvegye saját dalokból 
álló első cd-jét.

Első blikkre azt kell mondanom, hogy jó. A legnagyobb 
hibája az első demóknak a hangzás szokott lenni, de itt nincs 
komoly probléma ezzel, minden hangszer arányosan, érzé-
kelhetően és élvezhetően szól. Azért ne gondoljuk, hogy úgy 
dörren meg az anyag, mintha a Metallica szólna, mégiscsak 
egy kis település zenekara, 
de első nekifutásra elfogad-
ható. Főleg, ha hozzávesz-
szük, hogy első látogatásuk 
volt ez stúdióban, és három 
nap alatt rögzítették a dalo-
kat. Egy átlagos lemezfelvé-
tel hetekig, hónapokig tart.

Izgatottan vettem kezem-
be a lemezt. A borító máris 
valami különlegeset sejte-
tett, Nagy Katalin „Matild” 
értő kezeit dicséri (a karika-
túra pedig Vígh Gyusziét). 
Aztán ért az első csalódás: az 
még hagyján, hogy nincse-
nek benne a szövegek (gon-
dolom költségtakarékossági 
okai voltak), de arról sincs 
semmi felvilágosítás, hogy 
melyik dalt ki szerezte, ki 
írta a szövegeket. Lehet, 
hogy csak engem érdekel 
mindez, én akkor is hiányolom. Szeretem tudni, hogy kinek 
a gondolatait hallom, kinek a zenei ötletei festik alá az el-
énekelt szavakat.

No de ezen ne filózzunk sokáig, tegyük be a cd-t a 
lejátszóba, és hajrá!

Egy pörgős rock ’n’ rollal indítanak azokról a lányokról, 
akikről mindannyian álmodozunk (munkahelyén karrierista, 
otthon háziasszony, társaságban merész vamp, az ágyban 
pedig odaadó szerető). Egyszerűen felépített dal, jó kis leál-
lással megfűszerezve, laza, improvizatív szólóval, Egon pe-
dig kiengedheti a hangját rendesen. Kiváló nyitás a Kétarcú 
lány.

Az Egyszerű ember melankolikus kezdetű dal arról, amik 

vagyunk és amikké válni szeretnénk. Nagyon tetszik a gitár-
basszus összjáték az elején. Egon viszont az első verzéket 
nem kapta el, nem igazán érzett rá, hogyan is énekelje a 
kezdő sorokat. Mintha túl mélyen kezdte volna. Jó kis kö-
zéptempós szám kerekedik ki belőle egyébként, az ének 
rendben van a továbbiakban, a szóló pedig felteszi a koronát 
a dalra. A szólót követő lassulásnak pedig olyan kellemes 
Tátrai Band hangulata van.

A Rohan az idő egy kedves alter dalocska, a Kispál és a 
PUF jut róla eszembe, laza a gitár, laza a tempó, mintha egy 
napfényes őszi délutánon andalognánk a parkban. Mindeb-
ből a vészjósló latinos gitárszóló (a Queen Innuendo című 
számának szólója ugrott be róla) ébreszt fel minket, figyel-
meztetve, miről is szól ez a dal: életünk elrohanó pillanata-
iról. Egy hibája van ennek a számnak: nincs kidolgozva a 

vége, hirtelen abbahagyják 
a zenélést, és kész.

A Nem hiszem című té-
telt már félkész állapotában 
volt alkalmam meghallgatni 
a csapat próbahelyén. Sze-
rintem a lemez legjobbja, 
egy igazi metal téma, iz-
galmas ritmusváltásokkal, 
Egon meg akkorát énekel 
benne, hogy csak na! Basz-
szus akkordozással kez-
dődik a szám, erre érkezik 
Robi játéka, aztán bele-
vágnak a „keménybe”. A 
közepén van egy nagyon 
hangulatos leállás, utána a 
szóló alatt pedig felpörge-
tik a tempót, ami nagyon 
jót tesz a dal vonalveze-
tésének. Itt figyelhető meg
leginkább, hogy a ritmusz-
szekció mennyire feszes és 

pontos, Janika és Zoli kiváló alapokat biztosítanak Robi és 
Egon számára. A szöveg pedig követi a zene keménységét, 
döntéseink szerepét és következményeit taglalja.

A Rohan az idő kistestvéreként is felfoghatjuk a Higgy 
nekem című szerzeményt, mármint zeneileg. A gitárszóló 
alatt újra a Tátrai hangulat fogott el, nem tudom miért, bár a 
dalban a gitár hozza inkább a ritmust, Szummer pedig szóló 
jelleggel kezeli a basszust. Különlegessé is teszik ezzel ezt a 
szerelmi vallomást.

Blues és rock ’n’ roll. Ez a Nem kár érte. Hobo és Deák 
Bill közös munkásságát jellemezték ilyen dalok, néha Egon 
előadásmódja magát Bill Kapitányt idézi. Pimasz hangvé-
telű szám ez egy szerelmi csalódásról, a szöveget ajánlatos 

Ideglelés – Egyszerű ember
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figyelni, nagyon frappánsan van megfogalmazva (na ezért
hiányoltam a szerzők feltüntetését). A hangvétel pimasz, saj-
nos a megszólalás már kevésbé, a tempót fel kellene pörget-
ni egy kicsit, én betorzítanám a gitárt, vagy valami effektet 
nyomnék rá. Attól lenne izgalmas.

A végére került a klasszikus. Egy blues standard, ami 
mindig, minden helyzetben működik, tiszta The Jack az AC/
DC-től, a szöveg pedig nem a nádi poszátákról szól. A ref-
rént egy kicsit bekeményíteném, magát a dalt nem hagynám 
ilyen rövidre, blues-ról van itten szó, legyenek improvizá-
lások, sok-sok szóló, előkerülhetett volna a herfli… Pedig
milyen nagyszerű zárása a lemeznek.

Többször meghallgattam már a cd-t és minden alkalom-
mal előkerülnek újabb izgalmas részletek, figyelemreméltó

megoldások, meg persze kisebb-nagyobb hibák, de ezektől 
tekintsünk most el. A maga gyermekbetegségeivel együtt 
nagyon is szerethető ez a lemez. Hát persze, hiszen rólunk 
szól, rólunk, rákóczifalvaikról. Velünk, a szemünk láttára és 
a fülünk hallatára nőtt fel a banda. Benne vagyunk a dalok-
ban („…amíg a buli tart, senki nem mehet, hogy eltart négyig, 
könnyen lehet!”), velünk és bennünk élnek tovább. És ez így 
van jól!

Akit érdekel a cd, az november 10-én, szombaton a 
Varsány Közösségi Házban megvásárolhatja, sőt, meg is 
nézheti a csapatot élőben a budapesti Red Hot Chili Peppers 
feldolgozásokat játszó Chili Con Carne társaságában.

Mondi

A magyar nyelv múzeuma
„Újhelytől félórányira észak felé esik Széphalom, Kazinczy 

Ferenc egykori lakása. Nevét megérdemli, mert festői szépségű 
táj. Különben pedig szent hely, szent az öreg miatt, kinek ott 
van háza és sírhalma. Kötelessége volna minden emelkedettebb 
lelkű magyarnak életében legalább egyszer odazarándokolnia, 
mint a mohamedánnak Mekkába.” 

Ezt írta Petőfi Sándor Úti levelek című írásában, miu-
tán 1847 júliusában e vidéken járt. Az idézet első 
pár szava ma már így fogalmazható át: Sátoral-
jaújhely központjától autóval pár percre… 

Széphalom „Újhely” része, és nem 
hiába kapta a szép jelzőt. A festői táj 
azonban elsősorban Kazinczy Ferenc-
nek köszönheti „hírnevét”, hiszen 
a legnagyobb magyar nyelvművelő 
és –újító itt élt feleségével és gyer-
mekeivel, és itt születtek meg a leg-
fontosabb újító, törekvő gondolatai. 
A házukat saját maga tervezte, de 
élete végéig sem lett teljesen befejez-
ve. Ma a dolgozószobája helyén áll a 
Kazinczy-emlékcsarnok, melyet Ybl 
Miklós tervei alapján építettek meg. Az 
ezt körülvevő zöld környezet természet-
védelmi terület, számos látogatót vonz a 
környék a határon innen és túlról egyaránt. 
Petőfi szavai egyre időt állóbbá válnak, hiszen
nemsokára nemcsak Kazinczy háza és sírhalma lesz 
itt megtekinthető.

Több mint tíz éve a Kazinczy Ferenc Társaság egyik ülésén 
vetődött fel az ötlet egy nyelvtörténeti múzeum létrehozására, 
afelől viszont kérdés sem merült fel, hogy ez a létesítmény hol 
épüljön meg. 2001-ben sor került az alapkő letételére, ma pedig 
az építkezés már a végső fázisában van, jövőre már nagyobb 
eseményeknek is helyt fog adni.

A Magyar Nyelv Múzeuma az állandó feladata mellett ideig-
lenes kiállításoknak is teret enged, illetve minden nyelvművelői 
megmozdulást jegyezni fog, és helye lesz bármilyen nyelvi ku-
tatásnak is, mindezt gyönyörű környezetben.

Az építmény három nagy részből áll, így bőven lesz hely 
mindennemű nyelvi megmozdulásnak. Tervek között szerepel, 

hogy a magyar nyelvművelés, irodalom fő emléknapjaira, 
évfordulóira immáron megfelelő helyen, itt Szép-

halmon emlékezzenek meg, mint például a 
magyar kultúra, költészet napjára, a magyar 

nyelv hetére. Helyt ad továbbá irodalmi 
estek, hangversenyek, konferenciák 
lebonyolításának, és persze minden 
olyan megmozdulásnak, aminek köze 
van Kazinczy Ferenchez és a magyar 
nyelvhez.

Az állandó kiállítás fő feladata a 
magyar nyelv fejlődésének bemutatá-
sa, és ennek végigkövetése. Továbbá 
összehasonlításokat találhatunk más 
nyelvekkel, és bepillantást nyerhetünk 

abba, hogyan hatott nyelvünk változá-
sára a különböző népcsoportokkal való 

együttélés.
A tudományos kutatások és gyűjtőmun-

kálatok folyamatosan zajlanak majd, melyek 
bővítik és kiegészítik a múzeum gyűjteményét. Így 

aztán Sátoraljaújhely-Széphalom válhat majd a magyar 
nyelv központjává. Remélhetjük, hogy Petőfi szavai újra kedveltté
válnak, és a fent említett pár sor olvasása után minden magyar ked-
vet érez majd ahhoz, hogy egyszer ellátogasson legalább a múzeum 
környékére, mivel ekkor már akaratlanul is érdekelni fogja a jelen-
lévőt maga a múzeum is, hiszen olyan ez a vidék, mintha itt lenne a 
magyar nyelv szülőföldje. Azt pedig mindenkinek látni kell.

Hably Dóra
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KITEKINTÉS A NAGYVILÁGBA

A közelmúltban Franciaországban jártam. Negyvened 
magammal egy kulturális körutazáson vettem részt. Főbb 
tartózkodási helyeink Párizs, Reims, Versailles, Chambord, 
Chenonceau, Amboise, Fontenay, Dijon, Beaune, Colmar, 
Reguewihr és Strasbourg voltak. Vagyis az ezerarcú ország 
22 régiója közül hatban fordultunk meg. Ile de France, El-
zász, Burgundia, Loire völgye, Lotaringia és Champagne 
csodálatos tájaival és elbűvölő városaival ismerkedtünk. 
Természetesen Párizsról, Versaillesről vagy a Loire völgyi 
gyönyörű kastélyokról és Strasbourgról minden embernek 
van valami képzete. Függetlenül attól, hogy személyesen 
vagy csak a képzelet szárnyán járt arrafelé. Éppen ezért je-
len írás keretei között inkább azokat az élményeket jelení-
tem meg, amelyek kevésbé ismert helyekhez kötődnek.

1.
Beaune egykor a Burgund Nagyhercegség fővárosa 

volt. Merész Károly és Szép Fülöp birodalma azonban már 
rég a múlté. A városka ma a burgundiai borkereskedelem 
központja. Az egyik legnagyobb borgazdaság, a Clos de 
Vougeot, déli határában fekszik. Ódon házai között még 
ott lebeg a múlt dicsősége, de jelentőségét illetően a bor-
kultusz a meghatározó. Mindazonáltal tartogat valami más 
meglepetést is. Főterén tarka színekben pompázó tető alatt 
húzódik meg a Hotel Dieu. Félreértés ne essék: nem szállo-
dáról, hanem afféle középkori ispotályról, menhelyről van 
szó. Még 1443-ban alapította Nicolas Rolin és jámbor életű 
felesége, Guigone de Salins. Működését egészen az 1970-es 
évekig (ekkor múzeummá nyilvánították) a Nicolas Rolin 
által adományozott alapítványi földeken termelt borból biz-
tosították.

Maga az épület külsőre éppen olyan, mint egy középkori 
kolostor, szomszédságában a templommal. Tulajdonképpen 
az is, csakhogy a templomhajó kórtermeknek, a kolostor pe-
dig vizsgálóknak, kezelőknek, patikának, konyhának, kam-
rának, mosodának, raktárnak, stb. ad helyet. 

S micsoda pazar a berendezés a két kórteremben! Fara-
gott baldachinos ágyak vörös bársony drapériákkal, hófehér 
párnákkal, takarókkal. Pedig nemcsak előkelő embereket 

Frankföld i  mozaikok

gyógyítottak itt, hanem koldusokat, vándorló céhlegénye-
ket, megnyomorodott parasztokat. Sőt olykor még útonál-
lókat is. És ami meglepő: fizetési kötelezettség nélkül. Aki
bekerült a falak közé szeretetteljes és a kor orvoslási rendje 
szerint szakszerű ápolásban, gondozásban részesült. Egy-
szerre körülbelül 130-140 beteget tudtak elhelyezni a kér 
kórteremben. S a testi bajok mellett különös gondot fordítot-
tak a lélek orvoslására is. Magában a csarnoktemplomban 
az ágyakat úgy helyezték el, hogy a betegek a Megváltóra 
függeszthessék tekintetüket. Vigaszt és megnyugvást remél-
ve. Ráadásul a templomablakok elhelyezéséből és az épület 
tájolásából következve a Nap ragyogó sugarai minden beteg 
ágyán megpihentek egy kicsit valamelyik napszakban. A 
nővérek kórusa pedig naponta többször is énekelt, s nem-
csak liturgiai célzattal. Orvos útitársunk meg is jegyezte: 
Úgy látszik itt már a sötét középkorban is tudták, hogy a 
gyógyítás hatékonyságának nem a több biztosítós egészség-
ügyi rendszer és a kórházreform a legfontosabb záloga.

2.
Szelíd lankák, napsütötte völgyek váltogatják egy-

mást Loratingiában. Amolyan idilli táj ez, ahol élnek még 
a hagyományos mesterségek, s ahol az ipari nagyvárosok 
szomszédságában érintetlen vidékek húzódnak. Itt található 
a béke és az emberi jogok központjává lett Verdun is.
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Verdun kétszer is beírta magát az emberiség történelmé-
be. 843-ban ugyanis Nagy Károly unokái itt osztották fel 
a Karoling birodalmat, 1916 és 1918 között pedig 800 000 
ember életét követelte errefelé az első világháború.

1916. február 21-én a városkától északra, a Meuse fo-
lyótól keletre húzódó 15 km szélességű frontszakaszon 
kezdődtek a harcok. Aztán a környék egyetlen hatalmas 
csatamezővé változott. A franciák számára a győzelembe 
vetett hitt jelképévé lett a térség, a németek számára pedig 
a szörnyű felmorzsoló küzdelem poklává. Tulajdonképpen 
győztes nem is volt ezen a hadműveleti területen csak le-
győzött. Mára a Meuse folyó fölötti domboldalakon fű nőtte 
be a lövészárkokat. De a keresztek erdeje, s a Douaumont 
hatalmas osszáriuma figyelmeztetnek: a fegyverek mérkő-
zése soha sem old meg semmit.

3.
Ízig-vérig francia, ám mégis valami más. De nincsen 

ebben semmi boszorkányság. Elzász, az ország legkisebb 
régiója, csak 1648 óta tartozik Franciaországhoz. Ráadásul 
azóta is csak rövidebb-hosszabb megszakításokkal. Ennél-
fogva természetes, hogy nyelvében, vallásában és kultúrá-
jában őrzi valamiféle különállást. Egyébként a Vogézek és 
a Rajna közé ékelődött terület olyan igazi bájos vidék nyak-
lánc gyöngyszemeiként sorakozó apró falvacskákkal és 
ódon hangulatú városkákkal. Az egyik igazi gyöngy éppen 
Colmár városa. Ez a kis középkori település egyik ámulatból 
a másikba ejti az embert. Utcáit járva minden ház újabbnál 
újabb meglepetést kínál színes favázaival, apró erkélyeivel, 
tornyocskáival és gyönyörű virágaival. Az óváros egyetlen 
hatalmas tarka virágágyás. 

S a lenyűgöző virágpompa közepén magasodik egy ka-
tonaszobor. 

Báró Lazare de Schwendit ábrázolja, aki 1522-1583 között 
élt, és a török korban zsoldok katonaként a magyarországi 
várháborúkban is részt vett. A szobor azonban nem a fegy-
verforgató hősnek állít emléket, hanem annak az embernek, 
aki Magyarországról egy marék tokaji szőlővesszővel tért 
haza. Azt mondják, hogy Elzász-ban Schwendi báró hazaté-
rése óta állítanak elő tokaji bort. Hogy igaz-e, nem tudom. 

Tény viszont, hogy a hét leggyakoribb elzászi szőlőfajta kö-
zött a „tokay”-nak nagy becsülete van. Piros bort készítenek 
belőle és Tokay vagy Pinos Gris néven forgalmazzák. Lehet, 
hogy Schwendi atyafi nem is Tokajból vitte volna a vessző-
ket? Őszintén szólva a tamáskodásnak nem sok jelentősége 
van. A nemzetközi borfesztiválokon ugyanis a szakma el-
ismeri a colmari tokay-t. Megjegyezvén, hogy a világban 
sokan hamisítják a magyarországi tokajit, termelni azonban 
egyedül csak Colmar termeli.

4.
Kékellő erdők, hullámzó mezők színes világából bonta-

kozik ki Champagne. Ennek a tájegységnek a neve szerte a 
világon azonosult a pezsgővel. A mennyei ital a 17. század 
óta készül errefelé. Az előállításához szükséges alapbort 
termelő szőlőskertek a legészakibbak Franciaorzságban. A 
pezsgőgyártás másik fontos kellékét, az állandó hűvös hő-
mérsékletet a föld mélye rejti. Champane-ban ugyanis hatal-
mas pince- és barlangrendszer húzódik a települések alatt. 
Épernay-ban például mindjárt 100 km-re rúg a földalatti 
folyosók, pincék hossza. S így van ez Reimsben is, hiszen 
ez a város a Route du Champagne, azaz a Pezsgőút kiindu-
lópontja. Mindazonáltal Reims nemcsak a pezsgőről neve-
zetes, hanem arról is, hogy évszázadokon át itt koronázták 
a francia királyokat. 
1223 és 1825 között 
25 királynak helyez-
ték itt a koronát a fe-
jére. Többek között 
a Henrikeknek és a 
Lajosoknak is.

Maga a koro-
názási templom, a 
Cathédrale Notre 
Dame, a gótikus 
építészet nagyszerű-
ségének egyik leg-
ékesebb bizonysága. 
Közel 300 év alatt 
nyerte el lenyűgö-
ző formáját. Sajnos 
a XX. századi nagy 
háborúk komoly ká-
rokat tettek benne, 
így még a legutóbbi 
időkben is csinosítgatni kellett. A helyreállítás eredménye-
képpen kerültek a szentélykörüljáróba Chagall festett üveg-
ablakai. Az 1974-ben beépített ablakok mélykékje, lilája, 
zöld és piros színfoltjai egyszerűen káprázatos benyomást 
keltenek a szemlélődőben.

Czirmayné Kocsis Róza
 

KITEKINTÉS A NAGYVILÁGBA
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Beszélgetés Terenyei Attilával
A Szolnok Televízióban leltem a hírre, miszerint a 

rákóczifalvai Kuruc Hagyományőrző Egyesület elnyerte 
Jász-Nagykun-Szolnok Megye Turisztikai Védjegyét.

Ebből az alkalomból gratuláltam az egyesületnek, és kér-
tem beszélgetésre Terenyei Attila elnök urat.

pbm – Érdekelne, hogy ezt a címet hány szervezet kapja 
meg évente, és mivel jár ennek viselése? Mi volt az indoklás, 
amiért rátok esett a választás?

TA – Gyakorlatilag Jász-
Nagykun-Szolnok megye Ön-
kormányzata már a második 
évben hirdette meg ezt a páy-
lyázatot. Tavalyi évben kilenc, 
idén négy pályázó kapta meg 
a címet. Több kategória van, 
amire pályázni lehet, így ven-
déglátós, rendezvény -, vala-
mint egyéb kategória. Nem 
vándordíj, de évente felülvizs-
gálják, aki megkapta továbbra 
is jogosult-e a viselésére. Mi 
az egyéb kategóriában pályáz-
tunk, ahol az egyesület eddigi 
tevékenységét díjazták. Valószínűleg kevesen tudják, hogy 
az egyesület közel 8 éves fennállása alatt 60 olyan regioná-
lis, vagy országos rendezvényen vett részt fellépéssel, vagy 
rendezéssel, amivel öregbíteni tudta a megye hírnevét, s még 
volt 40 saját szervezésű - hasonló szintű - eseményünk is. 
Nem hiszem, hogy a megyében van még olyan szervezet, 
amelyik ennyi rendezvényen vett volna részt, vagy szerve-
zett volna ilyeneket. 

pbm – Szükséges támogató 
ennek a pályázatnak a benyúj-
tásához, vagy van erre egy gré-
mium, aki dönt?

TA – Egy 19 szakmai szer-
vezetből álló bizottság dönt a 
cím odaítéléséről. Egyébként 
2002-ben szervezetünk már 
nyert egy hasonló turisztikai 
címet: az „Észak-alföldi ré-
gió ajánlásával minősítés”-t 
az Aratófalatok Ünnepével. 
Mindkét elismerés sajátossága, 
hogy erkölcsi elismerés, anyagi 
javakkal nem jár. Ezzel szem-
ben a pályázatok elbírálásánál és a reklámban előnyt jelent. 

Ebben az évben rajtunk kívül a Hozam Hotel, a Mezőtúri 
Fazekas Múzeum és a martfűi Kastély Panzió nyert.

pbm – Mint civil szervezet pályázatokból tartjátok fenn 

magatokat. Hogyan látod a lehetőségeiteket?
TA – Napjainkban jelennek meg jelentős turisztikai pályá-

zatok, de ezeket most próbáljuk kidolgozni és beadni. Ezek 
között valószínűleg lesznek olyanok is, amelyeket az önkor-
mányzatoknak írnak ki és nagyobb értéket képviselnek. Ed-
dig a civil szervezet működésére (telefon, fax, anyagköltség 
stb.) lehetett pályázni, vagy egy-egy kiemelt rendezvényre. 
A működésünk támogatására ugyanazt az összeget megkap-

tuk ez évben is, mint tavaly. Ez 
azért nagy szó, mert ugyanab-
ból a nagyságrendű keretből 
jóval több civil szervezetet kel-
lett támogatnia a Nemzeti Civil 
Alapprogramnak. Végül is ez a 
lehetőség nagyon sokat köny-
nyített a helyzetünkön, hiszen 
korábban a működéshez saját 
zsebből kellett fizetnünk a költ-
ségeket. A többi beadott pályá-
zatunk elbírálásáról még nem 
kaptunk tájékoztatást. Ilyen 
például a TRFC-hez benyújtott 
turisztikai pályázat az Aratófa-
latok Ünnepére. Ezeknél a ren-

dezvényeknél az a nehézség, hogy a pályázati pénzhez jutás 
utólag történik, kb. egy év, mire a pályázatból pénz lesz. 
Ugyancsak beadtuk a jövő évi Népművészeti Filmszemlé-
re, de döntés majd csak decemberben várható. Ez még egy 
szerencsés pályázati forma, hiszen a rendezvény megtar-
tása előtt döntenek róla, s a pénz is időben rendelkezésre 
áll, amennyiben nyerünk. Sok pályázat utófinanszírozású és
még nem is tudhatja az ember, hogy ténylegesen megkapja-e 

a megtartott rendezvényre. 
A Nemzeti Filmirodánál elfo-

gadták a regisztrációnkat, mint 
filmszakmai szervezet, mivel
már harmadik éve szervezzük 
meg az említett Filmszemlét. 
Ez azért érdemel említést, mert 
a megyében nem sok hasonló 
szervezet van. Ilyen például a 
Tisza Mozi, vagy korábban a 
Tallinn Mozi. 

Pbm – Említetted, hogy van-
nak terveitek, mik ezek?

TA – Most is gondolkodunk 
a turisztikai pályázatokban. 
Ezek már nagyobb lélegzetű-

ek. Természetesen a nagyobb összegű pályázatoknál már az 
önerő is nagyobb, de vannak olyan pályázatok is, amelyek 
ennek az önerőnek a megszerzésére íródnak. Aki ezen nyer, 

Jász-Nagykun-Szolnok Megye Turisztikai Védjegye 
újra rákóczifalvai gazdára talált
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azt már valószínűleg elfogadják a fő pályázatnál is. 

Egyre nehezebb ezeket a projekteket elkészíteni, hiszen 
nagyon időigényesek, ami szinte teljes egészében ránk há-
rul, de e mellett meg is kellene élni. Ezek a pályázati pénzek 
nagyon szoros elszámolást kívánnak, minden fillért csak arra
lehet használni, amire adják. Az egyesületnek nincs alkalma-
zottja, így személyi kifizetések sincsenek.Apályázatírásba és
szervezésbe, valamint a külső kapcsolattartásba az egyesület 
tagjait nem igazán tudjuk bevonni. Szerencsére én a reklám 
szakmában dolgozom már hosszú évek óta, így a marketing-
gel nincsen baj. Egyre színvonalasabb beadványok mennek 
be, ezért előnyt jelent az egyesületnek, hogy megfelelő mó-
don tudjuk tálalni pályázatainkat. Az hogy ehhez értünk, az 
sokat jelent most már. Persze mindig új dolgokat kell kitalál-
ni. Most például egy kuruc- múzeumot szeretnénk, amelyhez 
megnyertük polgármester úr támogatását is. Egyrészt a kuruc 
kort jelenítenénk meg, másrészt helytörténeti múzeumként is 
funkcionálna. Itt ragadom meg az alkalmat, hogy felhívás-
sal forduljak az olvasókhoz. Kérem, hogy - a tulajdon jog 
megtartása mellett - ajánlják fel birtokukban lévő, a település 
múltjának bemutatásához alkalmas eszközeiket a múzeum-
ban történő kiállításuk céljára. 

Másik tervünk a „Hagyományok útja”: turisztikai, kul-
turális útvonalak létrehozása. Már jó néhány település je-
lezte részvételi szándékát, ahol ápolják a hagyományokat, 
természeti és kulturális értékeinket. Példaként említhetem 
Besenyszögöt, ahol a Hagyományőrző csoport kialakításá-
ban egy volt egyesületi tagunk vett részt, íjászat betanításá-
val. Ők például a Honfoglalás korát eleveníthetnék fel ebben 
az útvonalban. De itt lesz a Leader pályázati lehetőség is, azt 
is próbáljuk kiaknázni. 

Nemzetközi kapcsolatok építése érdekében tavasszal Bul-
gáriába utazunk az egyesülettel, pályázat útján nyert támoga-
tásból. Ott már jártunk az idén polgármester úrral, láthattuk 
az emberek hagyományaik iránti elkötelezettségét. A bolgár 
hagyományok és a népművészet nagyon látványos. 

Megemlíteném még az elmúlt időszak sikereit is. Nemrég 
voltunk Tardon, a Kakas Fesztiválon, ahol arany érmet nyer-
tünk a káposztás kakasunkkal ugyanúgy, mint a Szolnoki 
Gulyásfesztiválon. Előtte Tarpán voltunk, ott műsort adtunk. 
Ők is érdeklődnek a Hagyományok útjában iránt.

A turisztikai kezdeményezéseink közt Bulgárián túl Gö-
rögország felé próbálunk nyitni. Készítettünk egy honlapot 
és ezen keresztül egy új – még nem bejegyzett – szerveze-
tet hoztunk létre, ez egy görög-magyar baráti társaság. Erre 
már 560 fölötti tag jelentkezett be. Még gondolkozunk azon, 
hogy ez egy önálló szervezet legyen, vagy a Kuruc Hagyo-
mányőrző Egyesületbe tereljük be. Ez még a jövő kérdése. 

No dióhéjban ennyi, amit egyesületünk tett és tenni kíván 
az elnyert cím méltó viselése érdekében.

Köszönöm a beszélgetés, eredményes civil életet kívánok 
Nektek!

pbm

Több hónapos előkészítés, levelezés után szeptember 29.-
én megrendezésre került a II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub 
nagyrendezvénye, az  idősek világnapja alkalmából.

Előző nap nagy gonddal rendeztük be a sportcsarnokot. Ez 
nem volt egyszerű,mert közel 500 vendéget kellett  elhelyezni. 
Mire Tóth Istvánné, Margitka elkészült a gyönyörű dekoráci-
óval, kialakult az ülésrend. Hófehér abroszok, rózsacsokrok a 
vázákban, és a kék székek pazar látványt nyújtottak. 29-én reg-
gel korán érkeztünk, hogy a korai vendégeket is tudjuk fogadni. 
8 órától megindult a vendégáradat. Buszok ontották utasaikat. 
Érkeztek vendégek Szolnok megye különböző településeiről, 
(sokkal már évek óta baráti kapcsolat van), de érkeztek olyanok 
is,akik még először jártak nálunk(pl.:Szegedről) Nádas Imréné 
klubvezető köszöntő szavai után Iváncsik Imre államtitkár úr, a 
rendezvény fővédnökeként megnyitotta a rendezvényt, és kife-
jezte jókívánságait a jelenlevőknek. Önkormányzatunk részéről 
Kármán István alpolgármester úr üdvözölte a vendégeket, és 
Tóth Lajos polgármester úr jókívánságait is átadta, aki nem tu-
dott  a rendezvényen részt venni, hivatalos elfoglaltsága miatt. A 
vendég klubvezetők és a helyi civilszervezetek vezetői virággal 
köszöntötték a vendéglátókat. A műsor vezetésére Pálinkásné 
Marikát kértük fel, aki egy gyönyörű, kézzel festett alkotást 
ajándékozott a klubnak, amely a napsugaras őszt, az idős em-
berek jelképét szimbolizálja. A nyugdíjasok viszont ajándékkal 
köszöntötték Marikát nyugdíjba vonulása alkalmából. Bensősé-
ges hangulatban telt a nap. Minden vendégcsapat hozott valami 
kultúrát: verset, éneket, vagy táncot. Ebédre húslevessel és töltött 
káposztával, röviditallal, sörrel, üdítővel kínáltuk vendégeinket, 
illetve sós és édes sütikkel.

Ebéd után jött a tánc, majd tombola, ismét tánc.
Ábel Tibi ismét kitett magáért.
A vendégek nagyon jó hangulatban távoztak, és annyi dicsérő 

szó hangzott el, hogy el is felejtettük fáradtságunkat.Az egész 
napos rendezvény azért sikerült ilyen jól, mert nagyon jól meg 
volt szervezve a munka.

A jó zenekar mellé kell egy jó karmester. Ez is rendben volt.   
                                                                            Bíró Tiborné

A Nyugdíjas Klub elnöke, Nádas Imréné köszönetét fejezi 
ki mindenkinek, aki bármilyen formában is segített, adományt 
adott, részt vett a rendezésben, akár a tagság , akár külső mun-
katárs személyében.

Idősek Világnapja
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Az Európai Bizottság ajánlását alapul véve 2007-et je-
lölték ki az esélyegyenlőség európai évének. Az év célja, 
hogy az emberek tájékozódjanak jogaikról, megünnepelje 
a sokszínűséget, mint az EU egyik jelentős értékét, és elő-
mozdítsa az esélyegyenlőséget mindenki számára. 

 „TÖBB ESÉLYT – TÖBB LEHETŐSÉGET” címmel 
tartott esélyegyenlőségi napot az Európai Unió esélyegyen-
lőség éve tiszteletére 2007. szeptember 22-én a Mozgás-
sérültek  Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Egyesületének 
rákóczifalvi csoportja. 

A 2007. évben megrendezésre kerülő napnak kiemelt cél-
ja az esélyegyenlőség előmozdítása volt.

Az esélyegyenlőség azt jelenti, hogy az élet minden te-
rülete a fogyatékos emberek számára is elérhető és megért-
hető.

Az Esélyegyenlőségi Nap programjai egy-egy üzenetet 
hordoztak, a társadalom „ép” tagjai felé.

„Hit, újrekezdés, művészet” - Székely Miklós (Erdély) 
fogyatékos képzőművész kiállítását 
tekinthettük meg. A kiállítást Tóth 
Lajos polgármester úr nyitotta meg 
– melyben kiemelte a fogyatékosság-
gal élő emberek tenni akarását, küz-
delmét. Székely Miklós festőművész 
súlyos betegség következtében jobb 
oldalára lebénult. Újra tanult járni, 
újra tanult beszélni és megtanult bal 
kezével újra festeni. Ezekből a fest-
ményekből láthattunk néhányat.

„Minden ember egyenlő bánás-
módra jogosult”- a délelőtt folyamán 
párbeszédet folytattunk politiku-
sokkal, intézmények és érdekvédel-
mi szervezetek képviselőivel. A ta-
nácskozáson résztvettek, és rövid 
előadást tartottak:

- Dr. Juhászné Lévai Katalin or-
szággyűlési képviselő, a szociális 
törvény változásairól

- Dr. Juhász Ferenc ORSZSZI 
a rehabilitációs járadékról, a meg-
változott munkaképességűek új 
minősítési rendszeréről, a rehabili-
tációs szolgáltatásokról, valamint a 
rehabilitációs járadékban részesülők 
együttműködéséről.

- Dr. Tóth Erzsébet rehabilitációs 
főorvos a mozgásszervi rehabilitáci-
óról és a segédeszközökről

- Dr. Demeter Judit Egyenlő Bá-
násmód Hatóság elnöke a hatóság 

Esélyek - lehetőségek
munkájáról tájékoztatta a résztvevőket

- Fodor Andrea, pedig a Szolnoki Esélyek Háza program-
jairól, munkatársak elérhetőségéről nyújtott információt

- Dr. Urbán Szabó Béla Mozgássérültek Egyesületének 
elnöke az érdekvédelem fontosságát, az akadálymentesítés-
sel kapcsolatos határidők csúszását, és több olyan intézke-
dést sorolt fel, amelyek hátrányosan érintik a fogyatékos-
sággal élő embereket.

„Tudatformálás, integráció” Játékos sportvetélkedőt 
tartottunk kerekesszékkel történő egyéni és páros verseny 
keretében egy igen nehéz akadálypályán.  A vendégeknek 
lehetőségük volt a Maci múzeum megtekintésére is.

„Társadalmi befogadás elősegítése” Fantasztikus kultu-
rális műsort adtak az Operett Színház, Nemzeti Színház és 
Pesti Színház gyermek színészei

„Szabadidős kapcsolatokban való egyenrangú részvé-
tel”- az este a baráti ismerkedéssel, zene és táncmulatsággal 
telt el.

A rendezvényünkön 220 fő vett 
részt a megye 13 településéről. A 
rendezvényen hosszú rehabilitá-
ciós kezelés után részt vett Dajka 
Károlyné csoportvezető is, melynek 
nagyon örültünk. A szép nap sike-
réhez hozzájárultak az önzetlen se-
gítők, többek között Szolovjov Rita, 
aki az egész napos programot koor-
dinálta és az adományozók akiket 
nagy tisztelettel, köszönünk. A nap 
színfoltja volt Novák Gyula, aki ki-
dobolta és hirdette a rendezvényt.

 
A rendezvény fő támogatói:
•Polgármesteri Hivatal Rákóczifalva
•Falugondnokság Kft. Rákóczifalva
•Esélyek Háza- Szolnok
•Mozgássérültek Megyei Egyesülete
•Tóthné Fábián Ágnes
•Szabó Lászlóné
•Vadász István és Vadász Istvánné
•Bice-bóca Támogató Szolgálat

A diszkrimináció leküzdésé-
vel és az igazságos és egyenlő 
bánásmód elősegítésével min-
denki csak nyerhet  az Európai 
Unióban. Rákóczifalván jó úton 
haladunk.

Nász Margit
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Az elmúlt néhány hét igen aktív életet hozott az egye-
sület életében. 2007. szeptember 28-29-én díszmadár és 
kisállat bemutatót szerveztünk. Látható volt – a teljesség 
igénye nélkül – díszgalamb, afrikai óriáscsiga, tengerima-
lac, törpe dísztyúk, borz és a Pórtelekről érkezett beszélő 
papagájok serege. Az első napon a Virágoskert Óvoda cso-
portjai és az Általános Iskola két osztálya látogatta meg 
a kiállítást, második napon pedig 
a település lakói, illetve az Idősek 
Világnapja alkalmából rendezett 
találkozó résztvevői. A bemutatóval 
egy időben kézimunka kiállítás is 
látható volt.

A tagság egyöntetű megállapítá-
sa: tavasszal megismételjük a már 
most is másodjára megrendezett be-
mutatót.

Október 6-7-én részt vettünk a 
Nemzetközi Madármegfigyelő na-
pokon. Két helyszínen: a Halastó 
mellett és a Díszfaiskolában volt a 
távcsöves madárszámlálás. Össze-
sítéskor meglepő eredmény szüle-
tett, több mint 640 madarat szám-
lált meg a lelkes társaság. Igen ritka 
és értékes példányokat is sikerült a 
távcső végére kapni. Az eredményt 
lejelentettük az Országos Egyesü-
letnek is. Magyarország egyébként 
minden tekintetben második lett a 
nemzetközi ranglistán, a résztve-
vők, a megfigyelőhelyek és a meg-
figyelt madarak számát tekintve is.

A következő hétvégét vidám 
hangulatban Pórtelken töltöttük, 
ahol meglátogattuk madár- és ál-
latbarát kedves ismerőseinket, akik 
itt voltak a díszmadár bemutatón. 
Bográcsolás közben az egyesüle-
tünk tagjai – a Búzakalász citeraze-
nekar – szórakoztattak bennünket 
és a környékbeli érdeklődőket.

2007. október 19-én vers- és 
prózamondó versenyt szervez-
tünk. Az érdeklődés még bennün-
ket is meglepett, 21 versenyző állt 
a zsűri színe elé. Szép számmal 
vettek részt érdeklődők is és a társ 
civilszervezetek is képviseltették 
magukat. A zsűri, melynek elnö-
ke Vadász Istvánné Julika volt, és 

Mozgalmas élet a Madárbarát és Természetvédő Körben

tagjai Császiné Csáti Réka, Bártfainé Kapitány Kriszti-
na és Fábián Erika voltak a következő eredményt hirdette 
ki: Felnőtt kategóriában emléklapban részesült Pozderka 
Jánosné, Berényi Józsefné. 3. helyezett Fehér Ferenc, 2. 
helyezett Darida Jánosné, 1. helyezett Urbánné Kelemen 
Rózsa. 

Ifjúsági kategóriában emléklapot 
kapott: Nagy Dániel, Hőnyi Luca, 
Vígh Zoltán, Császi Enikő, Rigó 
Viktória, Simon Anna, Bognár 
Anna. Egyesületünk különdíját – 
Gaál Jenő és Némethné Földes Kata 
felajánlását –, lovaglást Verebélyi 
Hajnalka vehette át. Alsós külön-
díj: Őze Lili, Dengi Martin. Felsős 
különdíj: Merena Csilla, Bakos 
Dóra, 3. helyezett: Váradi Eszter, 2. 
helyezett Hudra Veronika, 1. helye-
zett Nyitrai Laura ésTörök Nóra 
lettek Szívből gratulálunk nekik. 
A díjazottak ajándéktárgyat kap-
tak, illetve minden résztvevőt egy 
természettel összefüggő jövő évi 
falinaptárral ajándékoztunk meg. A 
verseny ideje alatt Berényi Kitti és 
Fekete Kata természet ihlette képe-
iből volt látható egy kis kiállítás.

Köszönetünket fejezzük ki a Kö-
zösségi Ház dolgozóinak a terem 
berendezéséért, Szurgyi Mihálynak 
a frissítőért, Surinyáné Juditnak a 
finom süteményért, Papp Imrének
a lelkes fényképezésért, Bede Ju-
ditnak a Rádió aktív részvételéért, 
a tagoknak az anyagi felajánlásért, 
fénymásolásért, emléklapok, okle-
velek elkészítéséért és mindenki-
nek, aki aktívan részt vett a munká-
ban. A vetélkedő azt bizonyította, 
hogy van jelentkező, érdeklő az 
ilyen jellegű rendezvények iránt is, 
így egészen biztos hogy jövőre is 
megrendezésre kerül.

Az aktív egyesületi élet bízom 
benne, hogy a jövőben sem csende-
sedik és még sok rendezvényünkről 
adhatok hírt.

Madárbaráti üdvözlettel:
Feketéné Molnár Zsuzsa 

egyesületi titkár
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A REBKö éves találkozóját – immár a hatodikat – szeptember 
8-án tartotta. Délelőtt egy rendkívül érdekes előadást hallgattunk 
meg az un. „Bivalytó-parti ásatások”-ról. A feltárandó hely kijelö-
lését, a leletmentés „technológiáját” dr. Csányi Marietta, a szolnoki 
Damjanich Múzeum kutatásvezetője vetített képeken szemléletesen 
mutatta be. A rendezvényre meghívást kapott a falu lakossága is, 
akik közül sokan érdeklődve vettek részt az előadáson. Jelenleg a le-
letek restaurálása, rendszerezése, dokumentálása folyik. E munkák 
befejezése után – min. 1 év – községünkben egy kiállítás keretén 
belül a nagyközönség is megismerkedhet az országos, sőt európai 
érdeklődést is kiváltó kutatások eredményeivel.

Ezt követően dr. Páldi András Húsz év Rákóczifalván című köny-
vének bemutatójára került sor. A szerző gyermekkori és a felnőtté 
válásának emlékeit eleveníti fel. Bemutatja a ’30-as, ’40-es évek 
Rákóczifalváját, az itt élők dolgos, küzdelmes, sokszor kegyetlen, de 
itt-ott örömöket is adó mindennapjait. Délután a Baráti kör megtar-
totta taggyűlését. Gyertyagyújtással, néma felállással emlékeztünk  
dr. Simon Mihályra, mindenki Doktor Bácsijára, a REBKö alapító 
tagjáról, aki nemrég hagyott itt bennünket örökre.

Tóth Lajos polgármester tájékoztatott községünk elmúlt 5 éves 
fejlődéséről, a jelenlegi gondokról, a képviselő-testület előtt álló fel-
adatok megoldásáról stb. A jelenlévők kérdéseire adott válaszokban 
kiemelten beszélt a LEADER-program adta lehetőségek kihaszná-
lásáról, községünk várossá válásának eshetőségéről.

A következő napirend a vezetőség beszámolója volt a REBKö 
elmúlt 4 éves munkájáról. Az írásban előterjesztett anyag a meg-
alakulás időpontjától, 2003. november 1-től a kezdeti szervező és 
tagtoborzó munkát részletezi, majd így folytatódik:

„Már most megemlítjük, hogy a Polgármesteri Hivataltól, és sze-
mély szerint Tóth Lajos polgármestertől a legelső pillanattól kezdve 
minden segítséget megkaptunk, hogy a falu akkori 23.(!) civil szer-
vezete megalakuljon (ma ezek száma eléri a 30-at). Kb. 250 levelet 
küldtünk ki. Örömmel vettük a jelentkezések nagy számát, s a levél-
írók, valamint a lakosság segítő készségét.

A létszám rövid időn belül 80 fő fölé emelkedett. A tagtoborzást 
állandó feladatnak tartjuk. A taglétszám elérte a 115 főt is! Sajnos, 
a fluktuáció is nagy. Mindig hangsúlyt kapott az önkéntesség. A ki-
lépéseket volt aki indokolta, volt aki nem. 4 év alatt – fájdalmunkra 
– hárman végleg elhagytak minket. Jelenleg 91-en vagyunk, akik 
megerősítették tagságukat, s a tagdíjat is befizették.

Fontosnak tartottuk és tartjuk, hogy a REBKö-t a községben 
megismertessük, tudatosítsuk szándékainkat. 4 év elteltével el-
mondható, hogy a lakosok elfogadtak bennünket, számon tartanak 
minket. A képviselők testületi ülésein, a községi rendezvényeken, a 
civil szervezetek összejövetelein – lehetőség szerint – részt veszünk, 
képviseltetjük magunkat. Sok kritikát kap a REBKÖ, és személy 
szerint én is, hogy a meghívásoknak sokszor nem teszünk eleget 
(dicséretes módon a faluban igen sok és színvonalas rendezvény 
van). Magyarázatként említjük ilyenkor, hogy tagjaink többsége 
távol lakik, s mi egy évben egyszer szervezünk találkozót. Minden 

Elszármazottak találkozója
esetre a bírálaton el kell gondolkodni, s a változtatási lehetőséget is 
meg kell találni.

Eddig minden évben megtartottuk a találkozónkat, vagy nevez-
hetjük a Baráti kör taggyűlésének is (az 1996-os és a 2003-as össze-
jövetelt is találkozónak minősítve, az idei a 6. lesz).

A találkozók idején kiállításokat is szerveztünk: dr. Végh End-
re festményei, Bata Mihály képei, Borsos István plasztikái, Máté 
Jánosné falvédői színesítették találkozóinkat.

Emlékezetes rendezvényünk volt a Varsány Tudományos Kon-
ferencia, az 1944-es bombázásról való megemlékezés, a II. világhá-
ború befejezésének 60. évfordulója, II. Rákóczi Ferenc születésének 
330. évi megünneplése (a REBKö tagjai felajánlásként elültették a 
„Rákócziak fáját”, és a falu apraja-nagyja kóstolhatta meg a Szamos 
László mestercukrász erre az alkalomra készített óriás tortaremekét), 
az 1956-os forradalomról való megemlékezés stb. Ezek nem teljesen 
a REBKö rendezvényei voltak, de a kezdeményezés tőlünk indult, 
mi szerveztük, a mi munkánk is benne volt.

Megjelent 3 könyv, ami a falu kulturális örökségének része, a 
REBKö „szellemi terméke”. Köszönjük a falu lakosságának, hogy 
a közvélemény-kutatásban a Közösségi Házat VARSÁNY-nak 
keresztelte el, ezzel is emlékezve, hogy múltunk 930 évre nyúlik 
vissza.

Kezdeményeztük és segítjük az 50 éves iskolai találkozók szer-
vezését – megvolt az ’54-es, az ’55-ös, az ’56, az idén augusztus 
25-én az ’57-es is, az iskola udvarán emlékfa-ültetéssel.

Tagjaink rendszeresen megkapják a Rákóczi Lapot.”
A beszámoló a REBKö tevékenységét segítőknek (képviselő-

testület, polgármester, Máté Pál és felesége, a REBKö vezetőségé-
nek tagjai) szóló köszönetnyilvánítással fejeződik be.

A beszámoló elfogadása, a régi vezetőség lemondása után új ve-
zetőséget választott a taggyűlés. 

A következő 4 évre megbízást kapott: elnök Nagy János, tagok: 
Dr. Páldi András, Dr. Bajnóczky  István, Bartos László, Hajdú Fe-
renc, Katona András, Molnár Lászlóné

A taggyűlés ezt követően még az alábbi döntéseket hozta:
-szívesen fogadunk „pártoló tagokat” (a vezetőség döntsön a 

„hogyan”-ról)
-éves tagdíjunk 2008-raí: 3.000,- Ft
-legközelebbi találkozónk 2008. szept. (búcsú előtti szombat)
A taggyűlés után autóbusszal kimentünk az új gát építéséhez, a 

Tanösvény kezdő szakaszához. Tóth Lajos „idegenvezető” szaksze-
rű magyarázatai tették teljessé a kirándulást. És még valami! 

A résztvevők döntő része nagyon jól ismerte az „akkori” határt. 
Most meg csak kapkodtuk a fejünket. Röpködtek a szavak: papír-
hodály, Magda gátőr, Matyi bácsi fürdője stb., stb. Mitagadás, sokat 
változott a határ is.!!

Köszönetet mondunk a Jászkun-Volán Zrt. vezetőinek, Sziráki 
Pál vezérigazgatónak, Magyar Béla üzletágigazgatónak a busz hasz-
nálatáért és az  autóbuszvezetőnek szabad idejének feláldozásáért.                              

Nagy János elnök
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November az év tizenegyedik hónapja a Gergely-nap-
tárban, és 30 napos. Neve a latin novem szóból származik, 
melynek jelentése kilenc, mivel november eredetileg az év 
kilencedik hónapja volt, mielőtt a január és február hónapo-
kat hozzáadták az évhez. A 18. századi nyelvújítók szerint 
a november: gémberes.A népi kalendárium Szent András 
havának nevezi.

A horoszkóp csillagjegyei közül az alábbiak esnek a no-
vember hónapba: 

Skorpió (október 23 – november 21) és Nyilas (november 
22 – december 21).

A novemberi égbolton a Nap az állatöv csillagképei közül 
áthalad a Mérlegen és a Skorpión. 

November minden évben a hét ugyanazon napjával kez-
dődik, mint az adott év márciusa, és a szökőévek kivételével 
a február.

Nemzetközi napok:
November 1. Mindenszentek
November 2. Halottak napja
November 3. A magyar tudomány napja
A Japán kultúra napja
November 4. Az 1956-os forradalom és szabadságharc 

leverésének gyásznapja 
November 5. Európai kereskedelmi nap 
November 6. Nemzetközi nap a környezet háború és fegy-

veres konfliktus során történő kifosztásának megelőzéséért
November 7. Rákellenes nap
November 8. Városok napja
November 10. Nemzetközi ifjúsági világnap
A tudomány világnapja a békéért és a fejlődésért
November 12. Minőségügyi világnap
A szociális akció nemzetközi napja
November 13. A magyar szentek emléknapja (Egyes for-

rások szerint november 16.)
November 14. Diabétesz világnap
Térinformatikai világnap
November 16. A tolerancia nemzetközi napja
A magyar szentek emléknapja (Egyes források szerint 

november 13.)
November harmadik csütörtökje: füstmentes nap
November 17. Budapest ünnepnapja
November harmadik hete a magyar népdal és népköltéz-

szet hete
November 20. Afrika iparosításának napja
Ifjú zenebarátok világnapja
A gyermekek jogának világnapja
November 21. A filozófia napja
A televízió világnapja
November 22. Szent Cecília a zenészek védőszentje
A magyar közoktatás napja
Advent előtti utolsó vasárnap az egyházi év vége

November 25. A magyar labdarúgás napja
A nők elleni erőszak megszüntetésének világnapja
November 27. Véradók napja
A Nobel-díj alapításának napja
November 29. A palesztin szolidarítás nemzetközi napja
November utolsó péntekje: „Nemzetközi ne vásárolj 

semmit!” nap
Jeles napok, népszokások:
November 1 – 2.: Mindenszentek napja és Halottak napja
E napokon szokás a sírok megtisztítása, feldíszítése és 

gyertyák gyújtása a halottak emlékezetére. A néphit szerint 
ilyenkor hazalátogatnak a halottak, ezért sokfelé szokás, 
hogy számukra is megterítenek, kenyeret, sót, vizet tesznek 
az asztalra.

 
A Mindenszentek napja még azoknak az ünnepe is, akik-

ről a naptár név szerint nem emlékezik meg. A IX. század 
óta kötelező ünnep.

November 11.: Márton napja
Szent Márton 316-ban született Pannóniában. A középkor 

egyik legnépszerűbb szentje, kultusza hazánkban is virág-
zott: emlékét helynevek is őrzik. A XIV. századi krónikák-
ban a tisztújítás, jobbágytartozás lerovásának napja. Már-
ton-napon országszerte lakomákat rendeztek, hogy egész 
esztendőben ehessen, ihassanak. Úgy gondolták, minél töb-
bet isznak, annál több erőt és egészséget isznak magukba. 
Ilyenkor vágták le a tömött libát, mert úgy tartották: „Aki 
Márton napján libát nem eszik, egész éven át éhezik.” e

November 19.: Erzsébet napja
Árpádházi Szent Erzsébet (1207-1231) a katolikus egy-

ház egyik legtiszteltebb női szentje. Hazánkban a leggya-
koribb női nevek közé tartozik az Erzsébet, azért az egyik 

NOVEMBER – SZENT ANDRÁS HAVA – ŐSZUTÓ – ENYÉSZET HAVA
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legkedveltebb névünnep. Árpádházi Szent Erzsébet neve 
gyakran szerepel a pünkösdi énekekben. Lehetséges, hogy 
az összefüggés a pünkösdirózsa és Szent Erzsébet legendá-
jának egyik motívuma, a rózsacsoda következtében alakult 
ki. Időjárásjóslás is fűződik ehhez a naphoz: Ha Erzsébet 
napon havazik, azt mondják: „Erzsébet megrázta a pen-
delyét.”

Debrecenben úgy mondják: Erzsébet, Katalin havat szo-
kott adni, a bitang marhákat jászolhoz kötözni. 

November 25.: Katalin napja
Szent Katalin a IV. században élt, hitéért mártírhalált halt. 

A házasságra vágyó lányok védőszentje, vértanúságának az 
eszköze a kerék miatt a fuvarosok, kerékgyártók, bognárok, 
molnárok, fazekasok tisztelték. Napjához férjjósló hiedel-
mek és praktikák kapcsolódtak. Mint Luca napján, ilyenkor 
is szoktak vízbe tenni gyümölcságat, s ha az karácsonyra 
kizöldül, a kíváncsiskodó lánynak közeli férjhezmenetelt 
jósolt. Az ágat ez esetben katalinágnak, katalingallynak ne-
vezik.

A jóslások fő ideje a lányok számára: András-nap. A 
legények azonban ezen a napon tudakozódhattak jöven-
dőbelijük iránt. Például úgy, hogy lopott leányinget tettek 
a párnájuk alá, abban reménykedve, hogy megálmodják a 
feleségüket. Sárosfán, Csantavéren a fiúk Katalinkor böjtöl-
tek, hogy álmukban meglássák a jövendőbelijüket.

Katalin női dologtiltó nap. A Szerémségben ilyenkor nem 
sütöttek kenyeret. Nem szabad szántani, kocsiba befogni. 
Leálltak a malmok is.

A Katalin-napi időjárásjóslás közismert: „Ha Katalin 
kopog, akkor karácsony locsog, viszont, ha Katalin locsog, 
akkor a karácsony kopog.” Katalin napjával befejeződtek az 
őszi bálok, lakodalmak.

November 30.: András napja
Szent András apostol a keleti egyház védőszentje az I. 

században élt. A hagyomány szerint átlósan ácsolt kereszten 
halt mártírhalált, ezért hívják az ilyen keresztet andráske-
resztnek.

A legjelentősebb házasságjósló, varázsló nap. Többnyire 
a lányoknak magányosan, titokban kellett ezeket a praktiká-
kat elvégezniük. Próbáltak álomból jósolni. A párna alá fér-
firuhaneműt rejtettek, és egész nap böjtöltek. A jövendőbeli
megálmodására utal a hajdúszoboszlói mondás: „Aki böjtöl 
András napján, vőlegényt lát iccakáján.”

A párna alá tett nadrággal előzetesen is végezhettek ha-
tékonyságot fokozó mágikus eljárást, például a Bódva vi-
dékén a leány kendermagot vetett a favágítóba, nadrággal 
boronálta el, s úgy tette a feje alá. A csallóközi Medvén 
egész nap böjtöltek a lányok, a fejük alá éjszakára férfiruha-
darabot tettek, hogy álmukban megtudják, ki lesz a férjük. 
Lefekvéskor mondták: Ágyláb, léplek Szent András kérlek, 
mondd meg, hogy ki lesz férjem!

Ereszrázással is próbáltak jósolni. A zsúpfedeles házak 
ereszét megrázták, s a kötényükbe hulló magból jósoltak: 

ha a lány kötényébe búzamag hull, jómódú legény veszi fe-
leségül, ha rozsmag, akkor szegény legény lesz a férje, ha 
pondró hull bele a zsúpszalmából, még a következő évben 
teherbe esik.

A hallgatódzásból jóslásnak legismertebb formája volt az 
ól rugdosása, mely nemcsak András-napkor szokásos prak-
tika. Úgy vélték, ahányat röffen a disznó, annyi év múlva 
mennek férjhez. A Zempléni-hegység falvaiban azt is 
figyelték, hogy anyadisznó röffen-e először, mert az özvegyet
jelzett, a malac pedig legényt. Szemétre, trágyadombra áll-
va figyelték, honnan hallják a kutyaugatást, úgy gondolták,
hogy abból az irányból jön majd a jövedőbelijük.

A Bódva vidékén András-napkor szokás volt a fonóból 
kisurranni, és kendermaggal hajigálni az ablakokat, várva, 
hogy a bennlevők mit mondanak. Azt várták: „Csengős 
lovon vigyenek”, de sokszor a házbeliek tréfából ilyeneket 
mondtak: „Vess fattyút!”, „Vénülj meg!”, „Vessz vénlány-
nak!”

A közös jóslások többnyire a fonóban történtek – ólom-
öntéssel, gombócfőzéssel. A gombócba egy-egy férfinevet
rejtettek, amelyik elsőnek jön fel a víz tetejére, az lesz az 
illető férjének a neve. Az ólomöntésnél az öntvény alakjából 
a jövendőbeli foglalkozására igyekeztek jósolni.

A moldvai és Gyimes-völgyi magyarok ezen a napon a 
farkasok ellen megfokhagymázták az ajtókat, hogy ne 
vigyék el a jószágot. E célból összekötötték az ollót, mert ha 
nyitva maradna, a farkasok elvinnék a juhokat. András-nap-
kor kezdődtek a disznóvágások, disznótorok, ezért nevezték 
disznóölőnek is.

J Ó  T U D N I

MEGHÍVÁS – JÖJJÖN EL, 
ÉRDEMES!
Egészség est:

Tájékozódhat, hogy tud többet tenni egészségéért?

Szépség program: 
Egyszeri ingyenes arcápolást kap.

Fogyi program:
Van többletsúlya? 

Ha van akaratereje, sikeresen leadhatja!
Szívesen, hetente megosztom a több éves hasznos 
ismereteimet, a sok tapasztalatot, a lehetőséget minden 

kedves érdeklődővel.
Kit melyik program érdekel, 

telefonon várom a jelentkezését.
Hernádiné (fodrász)

Helyszín: Rákóczifalva, Toldi M. út 61. 
(Disco mögött)

Mobil: 06-30-353-5666
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Két nagy magyar piackutató intézet készített felmérést az 
50 év feletti korosztály élethelyzetéről, változó szokásaikról. 
A megfigyelést az indukálta, hogy a nálunk is megfigyelhető
tendencia szerint öregszik a társadalom, markáns demográfiai
változáson esünk át. Ma jelenleg minden 5. ember 60 év felet-
ti, de ez  a szám 2021-re lecsökken, és minden 4. ember ebbe 
a korosztályba fog tartozni. Ugyanakkor növekszik a várható 
élettartam: a nőké 80,5 évre, a férfiaké 73,6 évre.

A kutatási eredmények szomorú tükröt mutatnak. Az 50-60 
évesek 40 %-a otthon ülő, magányos és fáradt. Félelmei a meg-
élhetés és az aggasztó méretekben megnövekedett bűnözés köré 
csoportosulnak, megelőzve az egészségügyi és szociális gondo-
kat. Visszahúzódottsága cellalakóvá teszi az embereket, televí-
zió függővé válnak, s emberi kapcsolataik egészen leépülnek. 

A megélt gazdasági, társadalmi és politikai változások ered-
ményeképpen ez a korosztály is sokat változott, átalakult. A kor 
követelményeként megtanulta a számítógépet kezelni, minden-
féle technikai kütyüket, mobilokat használni. A nyugdíjas idő-
szak későbbre tolódik, és kevésbé lesz „pihenő” a nyugdíj. A 
nyugdíjassá válók többsége gondolatban azt vizsgálja, hogy az 
elkövetkező években már mit nem fog csinálni, visszarendezi 
gondolatait, kapcsolatait. A szabadidős tevékenységek, mint a 
kirándulás, nyaralás, kávézóba cukrászdába való beülés mi-
nimálisra csökken, amelyek a kutatás szerint nem csak anya-
gi szempontból alakulnak így, hanem a történelmi, gazdasági 
gyökerek formálta mentalitás miatt is. Generációs életérzés a 
bezárkózottság, a pesszimizmus.

Az ilyen kutatásnak, az eredmények nyilvánossá tételének 
tudatformáló szerepe is van. A konkrét adatokkal szembesül-
ni bár nehéz és meghökkentő, de tudatossággal, a változásra 
való képességgel generációk alatt kedvező folyamatok indít-
hatóak el. Ha a politikusok, szociológusok is kellő figyelmet
fordítanak a kedvezőtlen szociológiai folyamatokra, akkor a 
változás előbb elkezdődhet, márpedig az mindannyiunk érde-
ke.                                                                                  TPE

Nem szoktam kifejezetten hallgatózni a buszon, de azért 
néha egy-egy beszélgetés megüti a fülemet.

Egy unalmasnak ígérkező reggelt az alábbi beszélgetés dobta 
föl, gondolom a beszélgető partnerek nem haragszanak meg, ha 
közreadom, amit hallottam:

Két nagymama beszélgetett óvodás korú unokájáról, akik 
hamarosan meglátogatják a logopédust, ilyen-olyan problémák 
miatt. 

De volt történetük is erről. Egy kicsi lány vitatkozik a szom-
szédban lakó társával az éppen az udvaron szemezgető jószágról 
és az egyik felkiált: „Nem is úgy kell mondani, hogy tatas, ha-
nem úgy hogy kakasz!”. Erre tromfol a másik nagymama: egy 
ismerőse gyermeke nehezen tanulta meg az r betű kiejtését, de 
azután olyan jól sikerült, hogy amikor az utcájukban végig vág-
tázott egy szép paripa, felkiáltott „Papa nézd, ott egy rovas!”.

pbm

Érdekes dolgot olvastam a tárolásról, fagyasztásról:
Az almát télire mindig a többi gyümölcstől és zöldségtől el-

különítve kell tárolni, mert az alma etilén gázt bocsát ki. Ettől 
a gyümölcsök és a zöldségek hamarabb megérnek, a burgonya 
pedig kicsírázik.

Az ételek csomagolása azt is meghatározza, milyen hosszan 
marad meg a vitamin és tápanyagtartalmuk, valamint az ízük!

Mire is kell odafigyelni?
Legjobb, ha a felvágott zöldséget és gyümölcsöt műanyag 

dobozban tárolja. 
Mivel légmentesen zárható, lassítja a vitaminok lebomlását.
Fagyasztás: kizárólag speciális zacskóban! A hagyományos 

bevásárlószatyrok és a szemeteszsákok ugyanis átengedik a hi-
deget és a nedvességet, ami az élelmiszer károsodásához vezet-
het. (pl. hús, kenyér, ételmaradék)

Baktériumok ellen: fólia
A frissentartó fóliákat és zacskókat mindig csak egyszer 

használja!
Ezzel megakadályozhatja a baktériumok letelepedését és a 

penészedést.
Gabonatermékek tárolása:
A cukrot és a gabonaárut lehetőleg műanyag, üveg vagy 

fémdobozba tegyük.
Itt védve van a nedvesség, a levegő, a fény, a meleg és a káros 

anyagok ellen.
A kerámia vagy a zománcozott edény nem megfelelő, ugyan-

is mindkettő bevonatából nehézfémek oldódhatnak ki, amelyek 
ronthatják az élelmiszer minőségét.

A hűtőbe tett ételeket ne alufóliába csomagoljuk, mert 
fémízük lehet tőle! Kizárólag az edény letakarására jó, de csak 
úgy, hogy nem érintkezik az étellel!

Jobbágyné

E Z  I S ,  A Z  I S
Öregedő, átalakuló társadalom Tippek innen – onnan

Két nagymama beszélget
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A minap a fodrásznál „múlattam az időt” és természete-
sen beszélgetéssel rövidíttetük a hajvágás perceit.

Szó, szót követett és egyszer csak elnémúlt az ólló csat-
togása.

- Papp úr! Ön mit szól a....hu honlapon megjelent fotók-
hoz? Mert én megdöbbenve fedeztem fel a Rákóczifalva  
felíratú táblát egy megmozduláson bolyongó tömeg között.  
Mélységesen fel vagyok háborodva: milyen meggondo-
lásból képviselnek engem ott? Ki hatalmazta fel azt a pár 
embert, hogy az én nevemben állástfoglaljon, véleményt 
nyílvánítson. Ki kérdezte meg az ötezer hatszáztizenegy  
rákóczifalvi lakost, hogy beleegyeznek-e, hogy az Ő képvi-
seletükben az utcán politizáljanak?

Be kellet vallanom, hogy én nem láttam a fényképeket, 
de a beszélgetés kíváncsivá tett.

Pár óra múlva „felütöttem a net-et”, és láss csodát, meg-

Elnémult az olló

 (Az ”Elnémult az olló” c. cikkhez, mely a Rákóczi Lap 
nyolcadik számában jelent meg.)

Úgy érzem, nemtelen támadás érte szervezetemet. Nem 
kimondva, de az alsó fényképpel ráutalva nehéz lenne ezt 
nem észrevenni.

Tisztelt Papp Úr! Tisztelt Ollóforgató!
Igaz, a jelzett demonstráción nem tudtam részt venni hi-

vatalos elfoglaltság miatt, mégis megkérdezem: miért von-
ják kétségbe demokratikus jogainkat?

Igaz, Papp Úr, Ön a vízilovakkal van…
A szervezetem pedig azzal a sok becsapott idős, beteg 

emberrel, akiknek nagy teher a 300 Ft-os vizitdíj is, hónap 
végén ennivalóra sem telik, a gyógyszertárban pedig sakkoz-
nak a receptekkel,hogy a felírt gyógyszerek felét ki tudják-e 
váltani?

A gyermekes családokkal, akiket padlóra tett az „ingye-
nes” oktatás. A tankönyvek megvétele után nem marad ci-
pőre való a gyereknek, pedig az a fránya lába már megint 
megnőtt.

Azokkal az emberekkel, akik a jóistenhez imádkoznak, 
hogy olyan tél legyen, mint tavaly, mert a „nem emeljük a 
gáz árát” (csak 100 százalékkal) fűtésszámlát már aligha 
tudják kifizetni. A jelzálogtól roskadoznak a házak, az „iny-
gyen hitelektől” földönfutóvá válnak. Ja, és munka, az aztán 
nincs. Munkaképes férfiak szégyellnek a gyermekeik szemé-
be nézni.

Az Ön fodrásza nagyon szerencsés, hogy csak egy fel-
háborodás erejéig állt meg a kezében az olló, nem így sok 
társának, akiket a bérleti díjak és az adók csődbe döntöttek.

Na, ilyen dolgokat tud meg az ember, ha az utcára lép, és 
empatikus embertársaival szemben.

Megnyugtatom Önt és a fodrászát, hogy Önöket nem 
képviselte senki ezen a rendezvényen, ahol a „tömegben 
bolyongott” a Rákóczifalva feliratú tábla. Bizonyára elke-
rülte figyelmüket, hogy nem volt ráírva, hogy Rákóczifalva
lakossága nevében. Az embercsoport csak azt jelezte, hogy 
Rákóczifalváról érkeztek.

Azért elmondhatom, hogy a mi demonstrációink mindig 
békések, csak egyszer fordult elő, hogy Ön által dicsőített 
rend emberei meggyalázták a rendezvényt: 2006. október 
23-án.

Ezennel kikérem magamnak társaim nevében. Mi minden 
körülmények között arcunkat s nevünket adjuk tetteinkhez. 
Ezt Önnek tudnia kellene, a fodrászának pedig illene tud-
ni, ha nemcsak az üzletében szórná rosszindulatú rágalmait, 
hanem eljönne néha a színvonalas rendezvényekre, ünnep-
ségekre, koszorúzásokra, esetlegesen társadalmi munkákra. 
Mert mi szinte mindig ott vagyunk, mindannyian!

Azért a vízilovakat is szeretjük!:-)
Tisztelettel: Bíró Tiborné, Polgári Kör

Mint magánembernek írom a választ, a szervezetedet még 
csak véletlenül sem akarom belekeverni (nem vitatom nemes 
céljaitokat, nem vonom kétségbe építő tetteiteket – eddig se 
tettem –).

Nagyon sajnálom, hogy nem igazán értetted meg mon-
dandómat.

Gőzöm nem volt, hogy kik demostrálnak a fotókon. 
Olvasóilevelem esetében nincs is semmi jelentősége.

Ugyanezt leírtam volna, ha a „szószéken” Gyurcsány, Or-
bán vagy valamelyik jószándékú szószólója, vagy az Isten 
tudja ki tépi a száját.

 Jelen esetben teljesen fölösleges volt belekeverni a ne-
héz helyzetű embereket (ha csak nem az irományom lett 
a kapórajött causa az íródeákoknak), én is jól „tudom” a  
sok évszázados „magyar sorsot” (közel tizenkilenc év alatt 
ismét sikerült elérni azt, lehet kenni a felekőséget). 

Kérem, még egyszer olvasd el! 
Kénytelen vagyok olvasói levelem újbóli közlését kérni, 

mert, aki ebben a számban csak a Te nyílt leveled olvassa, 
engem egy antiszociális, demokrácia ellenes, az idő ittfeledte 
„kommunistának”, nem érző lénynek (sorolhatnám még to-
vább) könyvel el.                                              Papp Imre

Tisztelt Marika!Nyílt levél Papp Imre úrnak és az „elha-
ló ollócsattogtatónak”
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Pardon! Volt ilyen is!

találtam a felháborodás kiváltóit.
Elgondolkodva a hallottakon és látottakon, a fodrásznőm 

mellé álltam. - Így nagyon kérek mindenkit, aki hajlamos 
az igazát, a vélt vagy valós sérelmére az orvoslatot az utcán 
keresni és ugyanott véleményt nyilvánítani, tegye a saját 
maga vagy szervezete nevében. Ne keverje bele az egész fa-
luközösséget és főleg ne engem. Ha már bebújnak a mindent 
elnyelő tömegbe, legalább valósan jelőljék meg magukat. 
Például: „Gittegylet Rákóczifalva”. Még továbblépve, az én 
véleményem szerint emberileg a magasba emelkednének  
– legalább is az én szememben –, azok a demonstrálok, akik 
vállalva saját magukat, felelőségüket (a békés csoportosulás 

is válhat békétlené), a mellükre kitűznék a nevüket. Gondo-
lom ez ugyanolyan természetes dolog lenne, mint ahogy a 
rendőröktől is elvárjuk, hogy legyen rajtuk az azonosítá-
si számuk.                             Köszönettel: Papp Imre

-Ja, én a vízilovakkal vagyok!

 

2007. november 06.-án  délután a „Vendég” a fodrásznál 
„múlatta az időt” és természetesen  a fodrász és Ő beszélge-
téssel rövidítették a hajvágás perceit.

Szó szót követett és egyszer csak elnémult az olló csat-
togása:

- „Vendég” Úr! Ön mit szól a Kossuth Rádió (egyébként 
közszolgálati lenne) Déli Krónika című műsorában elhang-
zottakhoz? Mert én döbbenten hallgattam polgármester úr 
nyilatkozatát, miszerint megtiszteltetés a községnek a Mi-
niszterelnök látogatása. Mélységesen fel vagyok háborodva: 
milyen meggondolatlanságból mond ilyet? Ő lehet, hogy 
megtiszteltetésnek érzi, de megkérdezte az ötezer hatszázti-
zenegy rákóczifalvi lakost, ők is így éreznek-e?

Be kell vallani a „vendég” nem hallotta a riportot, de a 
beszélgetés kíváncsivá tette és felhívta a polgármester urat. 
A válasz: a miniszterelnök mégiscsak a miniszterelnök.

Elgondolkodva a hallottakon a „Vendég” a fodrásznő mel-
lé állt. - Így nagyon kér mindenkit aki a rádióban véleményt 
nyilvánít, tegye a saját maga nevében (például: nekem mint 
magánszemélynek). Ne keverje bele az egész faluközösséget 

(Vajon???????????????????) Ismét elnémult az olló
és főleg ne Őt. Ha már bebújnak a „Függetlenek” mindent 
elnyelő táborába, legalább ilyenkor valósan jelöljék meg 
magukat. Még tovább lépve, a „Vendég” véleménye szerint 
emberileg a magasba emelkednének azok a közszereplők, 
akik vállalva saját magukat, a mellükre kitűznék hovatar-
tozásukat. Ez olyan természetes dolog lenne, mint ahogy a 
rendőröktől is elvárjuk, hogy legyen rajtuk azonosítószám.

Köszönettel: Szöllősi Zsuzsa

- Ja, a „Vendég” nem a vízilovakkal van!

Kósa Lajos (Fidesz) mint polgármester egyik hozzászólá-
sában megemlítette, hogy közpénzből nem állítanának szob-
rot Wass Albertnek Debrecenben, mert személye jelenleg 
megosztja a közvéleményt (megjegyzés: akárcsak a minisz-
terelnök személye), ugyanakkor - mint fogalmazott - támo-
gatja a magánpénzből való szoborállítást, s mint a Polgári 
Casino Egyesület tagja, ő maga anyagilag is támogatja a 
kezdeményezést.

Válasz: 
Tisztelt Asszonyom!
Kedves Zsuzsa!
Köszönöm levelét és külön köszönöm azt, hogy névvel 

vállalta véleményét. Sajnos ezt kell írnom, mert még ma is, 
a rendszerváltás után 18 évvel élnek – egyébként szerintem 
indokolatlan – vagy indokolt? félelmek – az emberekben. 
Noha a polgármesteri tisztség nem az, és nem olyan ami fé-
lelmet keltene. Kemény közösségi szolgálat! – Legalább is 
az én olvasatomban. Azért is örülök levelének, mert így van 
alkalmam és okom kifejteni véleményem – a mai politikai 
kultúránk által alig ismert – politikai együttműködésről, em-
beri kapcsolatokról. 

Levele számomra a férje telefonjával válik igazán érthe-

Pardon! Ilyen is volt!
tővé, aki november 6-án délután egy óra körül felhívott és 
közölte: kikéri magának, hogy az Ő nevében nyilatkozzam 
azt, hogy megtisztelőnek érzem a Magyar Köztárság minisz-
terelnökének Rákóczifalvára látogatását. Valamint a férje 
– hosszú eszmefuttatásba kezdett arról, milyen gerinctelen 
ember az – mármint én –, (és én most szépen fogalmaztam) 
aki függetlennek vallja magát és közben szocialista, hogy 
ne mondjam kommunista bérenc. Aki ráadásul a választási 
kampányban azt ígérte, minden vasárnap ott lesz a katolikus 
misén. (Én bocsánatot kértem azért, ha Ő a kijelentésemet 
sértőnek érezte, ezt teszem most mindenki mással szemben 
is, aki ugyanígy érez!)

Azt, hogy a logikai összefüggést nem értem a két dolog 
között – ráadásul szerintem a férje emlékezete sem hibát-
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lan (ilyet – mármint azt, hogy minden vasárnap ott leszek a 
templomban - soha ki nem nyilatkoztam és nem az egyház 
miatt, az igazságoz az is hozzátartozik, hogy én református 
vagyok és egyházamban presbiterként végzem szolgálato-
mat) – nyilvánvaló, az az én érthetetlenségemből és – Ön 
szerint – torz gondolkodásomból fakad. De nézzük a ténye-
ket!

A polgári demokratikus Magyar Köztársaság Miniszterel-
nöke – ma – Gyurcsány Ferenc.

A Szolnoki Kistérségben megalakult a Közép-Tisza, 
Zagyva vidékfejlesztési Társaság, Leader közösség 92 tag-
gal.

Ez a megalakulás részben a mi közreműködésünkkel tör-
tént! (Szerény vagyok: nagy részben!)

Az FVM szakállamtitkára – Ficsor Ádám – ismerte és 
méltányolta erőfeszítéseinket. A közösség feladategyeztető 
értekezletére, - összhangban a kormány új vidékfejlesztési 
stratégiájával és a kormányfő vidéki körútjának gondolatá-
val – a kormány képviseletében miniszterelnök úr jött el és 
tisztelt meg személyes jelenlétével - engem és azokat, akik 
ezt így érzik. Talán nem véletlenül jött hozzánk. És most ne 
pártos kötődést tessenek keresni. Éppen ellenkezőleg: A kor-
mányt – okkal-ok nélkül, nem tudom – megvádolták azzal, 
hogy a Leader közösségeket pártszimpátia alapján alakít-
ják meg. A mi közösségünk, - amely két csoportból teljes 
konszenzussal alakult eggyé – biztos, hogy nem ilyen elvek 
mentén jött létre, így ez az ország számára is – szégyenkezés 
nélkül - bemutatható. (Meggyőződésem, hogy a megalakult 
105 csoportból még számtalan közösség bemutatható lett 
volna, adjunk hálát a gondviselésnek, hogy ránk esett a vá-
lasztás)  

Az egyébként a szakmai értekezleten több mint 70 fő je-
lent meg, közöttük független, MSZP, Fidesz támogatott pol-
gármesterek, vállalkozók, civilszervezetek, és rákóczifalvi 
pártok képviselői. 

Választott polgármesterként, úgy gondolom, úgy érzem, 
és a józan eszem is ezt diktálja, hogy egy polgári demokrá-
ciában, a kormányfő látogatása a település számára megtisz-
telő. Függetlenül a kormányfő párthovatartozásától, nevétől, 
nemétől, vallásától, bőrszínétől stb. A választási kampányban 
is ezt mondtam, ma is ezt vallom: azt keresem, ami összeköt. 
Ennek jegyében is már járt Rákóczifalván – többek között - 
Dávid Ibolya, az MDF elnök asszonya, Deutsh Tamás Fidesz 
alelnöke, Kalmár Ferenc a KDNP alelnöke. Minden helyi 
pártvezető tudja, mert közöltem velük: ha országos pártve-
zető látogat meghívásukra Rákóczifalvára, - az számunkra 
megtisztelő - feltétel nélkül fogadom, és tisztességgel ven-
dégül látom, ha igénylik. Ehhez tartom magam, mert megy-
győződésem, hogy ez gesztus az egész településünk kultúr 
mivoltát közvetíti. 

Igen, függetlennek vallom magam! Minden párt program-
jában, embereiben van számomra szimpatikus, mint ahogy 
vitatni való is. Én nem tudok pártkatona lenni! Márpedig a 

ma létező pártok kevésbé szeretik a gondolkodó, vitatkozó 
embereket. Ráadásul tiszta szívvel, lélekkel egyik mellett 
sem tudnám elkötelezni magam, de mindegyikkel beszélő, 
valamennyi helyi és több megyei, országos pártvezetővel ba-
ráti viszonyban vagyok. Fenntartom magamnak azt a jogot, 
hogy a dolgokról – ismereteim alapján – önálló véleményem 
legyen és azt ki is mondhassam, mindenfajta kötöttség nél-
kül. Nekem talán nem kell bizonygatnom, igazolnom függet-
lenségemet – különösen a napi politikától, ami – véleményem 
szerint - ma minősíthetetlen Magyarországon, minden irány-
ban. 

Nézzünk ezek után néhány konkrét példát. Én szerveztem 
meg – a ’90-es évek elején - az első kárpótlási fórumot a 
megyében, (az országban is az elsők között) Rákóczifalván.  
Én szerveztem a hat parlamenti párt prominens képviselői-
nek nyilvános vitáját a sportcsarnokban, többek között Var-
ga Mihály Fidesz, Dögei Imre bácsi FKGP, Szabó Rudolfné 
SZDSZ, Tóth István MDF, Füle István MSZP országgyűlési 
képviselők részt vételével. (Persze Ön erre nem emlékez-
het, hisz akkor még nem élt a Trianon által megcsonkított 
Magyarországon.) Az együtt koszorúzás ötlete is tőlem 
származik. Hála a jó Istennek, bölcs pártképviselők és ci-
vilszervezetek a kezdeményezés mellé álltak példát mutatva 
az alapértékekben való együttműködésből, együttgondol-
kodásból, együtt cselekvésből. Részem – és talán nem kis 
részem volt – Rákóczifalva első újságjának, a Tárogatónak 
beindításában és 1998-ig terjedő megjelenésében. Részem 
volt – 1990-ben – a település első Polgári Körének megala-
kulásában. 

Ezért mondom azt magamról, hogy független vagyok! 
Eddigi polgármesteri tevékenységem alapján mondhatom 
– függetlenségemet, már akik személyesen ismernek –, min-
den oldal kulturált politikai emlőkön nevelkedett politikusai 
elismerik és tisztelik. 

Legjobb tudomásom szerint funkcióban lévő miniszterel-
nök a rendszerváltás óta (18 éve) nem járt Rákóczifalván. 
(Illetve mintegy 2 hónapja Gyurcsány Ferenc járt 
Rákóczifalván, pártrendezvényen, pártelnökként, én azon 
nem vettem részt!)  

A gyűlölet, a harag rossz tanácsadó. Jómagam nagyon sok 
emberrel vitatkozom, veszekszem, de nem gyűlölök senkit, 
és nem haragszom senkire. Miért? Mert mindnyájan homo 
sapiensek vagyunk. 

Barátsággal üdvözlöm, – ha elfogadja – 
Tóth Lajos polgármester

Ui: 1./ Wass Albert életművéből 6 könyv a birtokomban 
van és el is olvastam őket. Ha tudja a számlaszámot közölje 
velem, Tóth Lajosként én is adományozok a szobor felállí-
tására. 

2./ Én személy szerint nem ítélem el a fújolókat, bekiabá-
lókat, ez a demokrácia, a szabad véleménynyilvánítás velejá-
rója. Más kérdés, hogy én más módszert választok elégedet-
lenségem, nem tetszésem kifejezésére. 
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Gasztronómia

Itt van az ősz ismét és elérkezett a zöldségek és gyü-
mölcsök téli tárolásának ideje. Néhány olyan zöldségből 
és gyümölcsből készült étellel szeretném olvasóinkat meg-
ismertetni, melyek első olvasatban talán kissé bizarrnak 
tűnnek, ám kipróbálva igen ízletesek.

Torma:  a torma hazája Kelet- Európa ahol közel 800 éve 
ismerik. Csípőssége ellenére egészségünknek kifejezetten 
használ. Magas a C-vitamin tartalma és ásványi anyagok-
ban is igen gazdag, kálium, kalcium, foszfor található ben-
ne. Manapság már inkább a kész terméket vásároljuk, pedig 
érdemes a reszelésével járó kellemetlenséget / könnyező 
szemek, viszkető orr/ elviselni, hiszen a friss reszelékben 
érvényesül igazán az aroma. /Háztartási robotgépben reme-
kül reszelhető/. Ajánlatos reszelés után citromlével meglos-
csolni, így színét nem veszíti el, Főzésnél pedig csak az utol-
só pillanatban kell az ételbe tenni, így megőrzi zamatát.

Tormás vaj: 10 dkg vaj, 2 evőkanál reszelt torma, cit-
romlé, csipetnyi só. A hozzávalókat jó alaposan kikeverjük, 
és henger alakúra formázzuk. Alufóliába csomagolva a hű-
tőszekrényben kifagyasztjuk. A frissensült natúrszeletekre 
karikázva és ráolvasztva zamatos, kellemes ízű hússzelete-
ket kapunk. Szendvicskrémnek is felhasználható.

Zeller: A zeller magvaival már a korabeli Pannónia te-
rületén is találkoztak a régészek, de igazi kerti növényként 
csak a 17. században találkozunk vele először szakácsköny-
vekben. Német közvetítéssel jutott el hozzánk, de erős fran-
cia hatás is érződik elkészítési módjaiban. Kellemes zamata, 
íze mellett másféle tulajdonságokkal is bír. Étvágygerjesztő, 
gyomorerősítő, és diétázóknak is ajánlott, kivétel a vesebe-

tegségben szenvedők, mert veseserkentő hatása is van.
Zelleres húsbatyu: 4 vastagabb szelet sertéskaraj, 1 zel-

lergumó, vaj, 2 db tojás, olaj, pirospaprika, 1 dl tejföl, 1 dl 
száraz fehérbor. A zeller meghámozzuk, vékony szeletekre, 
laskára vágjuk és  a vajon átsütjük, majd kevés vízen puhá-
ra pároljuk. Zsírjára sütjük és hozzákeverjük a felvert tojá-
sokat, addig sütjük, amíg „meg nem köt”. A hússzeleteket 
batyu módjára bevágjuk, sóval, borssal ízesítjük és a zelle-
res töltelékkel megtöltjük, óvatosan összetűzzük. Mindkét 
oldalukat olajon átsütjük, a bort aláöntve puhára pároljuk 
/kevés vízzel még pótolhatjuk az elpárolgó levet/. Tejföllel 
gazdagítva, párolt rizzsel tálaljuk.

Birsalma: A birsalma nyersen fanyar, ehetetlen, de kom-
pótnak, befőttnek, vagy birsalmasajtnak elkészítve nagyz-
szerű. Konyharuhával a rajta lévő bolyhokat alaposan eltá-
volítjuk, a hibás részeket kivágjuk. Héját és magházát nem 
távolítjuk el, mert igen magas a pigment tartalma, mely se-
gít a megkocsonyásodásban. Annyi vízzel, amennyi ellepi 
puhára főzzük, kihűlés után a magházát eltávolítjuk, a húsát 
pedig pépesítjük. 1 kg gyümölcshúshoz 70 dkg cukrot és 
fél citrom levét hozzátéve, állandó kevergetés mellett addig 
főzzük, amíg tányérra cseppentve nem kocsonyásodik meg. 
Kiolajozott formában 5-6 napig szikkasztjuk, majd celofán-
ba csomagolva tároljuk. Durvára vágott dióval ízesíthetjük.

Jó étvágyat kívánok az elsőre talán kissé pikánsnak tűnő 
ételekhez, de ígérem igen kellemes ízekben lesz része azok-
nak a bátor olvasóknak akik kipróbálják.

Feketéné Molnár Zsuzsa

Őszi betakarítás

OLVASÓI LEVELEK
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Szüreti bál 1948  /Mondi Béla és Katona Erzsébet/

Felső sor: Tóth Ilona, Barhács Bözsi, Csomány Ilona,Hoppál Anna,
Alsó sor: Szmeló Erzsébet, Katona Rzsébet, Rocsis Piroska, Cserna Piroska
Középen: Terenyei Julianna, Bartos László /1946/
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Kiadja: Falugondnokság Kft. Felelős kiadó: Nagy József
Felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező-szerkesztő, tördelő: Papp Imre grafikus
E havi számunkat a szerkesztőség tagjai közül írták:  
  Balázs Antal, Czirmayné Kocsis Róza, Feketéné  Molnár  
Zsuzsanna, Hably Dóra, Jobbágyné Incze Erzsébet, Mondi Vik-
tor, Urbánné Kelemen Rózsa, Dr. Túrócziné Páldi Erzsébet
Önkormányzati híreket sajtó alá rendezte: Szucsik Hajnalka

Civilszervezetek, intézmények híreit sajtó alá rendezte: 
Császiné Csáti Réka
Iskolai hírek: Hőnyiné Nagy Erzsébet
A Rákóczi Lapot terjeszti a Magyar Posta.
Előfizethető a kézbesítőknél és a Posta Hivatalban.

Rákóczifalva, 2007. november15.
A Rákóczi Lap és a településről  más fontos információ olvas-
ható a folyamatosan frissülő  községi hivatalos honlapon.
                                                                    www.rakoczifalva.hu

A Bocs ’D Art Galéria 20. kiállítása újra érdekessé-
get tartogatott a megnyitón résztvevő látogatók számára. 
Dr. Kosik András budapesti gyűjtő fegyver arzenálját 
tekinthettük meg. Sajnos a tulajdonos egészségi okokból 
nem tudott megjelenni a megnyitón. 

Retter Erzsébet köszöntötte a vendégeket és megköz-
szönte Nagykörű önkormányzatának, hogy a Macimú-
zeum rendelkezésére bocsátotta a gyűjteményt, ezzel is 
szorosabbra fűzve a két Tisza-parti település kapcsola-
tát. 

Néhány szóban összefoglalta azokat az eseményeket, 
amelyek az elmúlt kiállítás óta történtek a Macimúze-
umban. Újabb bútorral gazdagodott a múzeum: Németh 
Imre rákóczifalvi lakos egy barokk asztalt ajándékozott, 
Mihályi Péternétől egy hatalmas yukka pálmát kaptak. 
Egy 1910-es maci ritkaság is adományként került az 
1300 darabot meghaladó kollekcióba, a kőgyűjtemény is 
egyre növekszik, a legmesszebbről származó követ Szt. 
Martin hozta Kínából.

Egy új kezdeményezésről is szólt: decembertől minden 
hónapban megneveznek egy műtárgyat, amelyik majd a 
hónap műtárgya címet viseli. Elsőként a bányászok vé-
dőszentje, Szt. Borbála különleges fa szobra kerül ezen a 
néven bemutatásra (Foto a borítón). 

Más kulturális élménnyel is gazdagodik a múzeum, 
december első felében Rátóti Zoltán színművész önálló 
estjét nézhetik meg itt az érdeklődők. 

Szólt arról, hogy a macik folyamatosan bemutatkoz-
nak a CORA áruházakban, és hamarosan – a macikat 
követve – a szolnoki CORA áruházban a doboz-gyűjte-
mény egy részét mutatják be.

A legfontosabb, amiről tájékoztatta az egybegyűlteket 
az, hogy ezen a napon (2007. november 2.-án) fogadta a 
múzeum a 9000. látogatóját!

A kiállítást Lamos Imre dandártábornok úr nyitotta 
meg, méltatva a gyűjtő kitartását, hozzáértését és fegy-
verszeretetét. Elmondta, hogy Kosik úr jelenleg a Hon-
véd Hagyományőrző Egyesületben a hősi emlékművek 
ügyeivel foglalkozik. Nagybátyja, Borsos István I. világ-
háborúban bekövetkezett hősi halála késztette arra, hogy 
több mint 25 éven át gyűjtse a hadi emléktárgyakat, 
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Fegyverek könnyek nélkül

amelyeket a Hadtörténeti Múzeum előírásai alapján kiál-
lítási anyaggá rendezett és Nagykörű községnek adomá-
nyozott. A két település nagyszerű együttműködésének 
köszönhetően most itt Rákóczifalván állít emléket a kiál-
lítás a bátor katonáknak. Lamos úr tolmácsolta Kosik úr 
üzenetét a kiállítás megnyitón résztvevők felé. 

Ezt követően Dr. Varga Sándor körjegyző úr méltatta 
a gyűjtő munkásságát, valamint ő is szólt a két település 
baráti kapcsolatáról és csodálatát fejezte ki a Macimú-
zeum iránt. 

pbm
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